
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γενικό Λύκειο Καρδαµύλης Μεσσηνίας, σελ.
10772

2. Ανακοινώνεται η παράταση της λειτουργίας της Ειδικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής: "προς διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης κατά του πρώην Υπουργού, κ. Γεωργίου Πα-
πακωνσταντίνου, σχετικά µε την υπόθεση του ψηφιακού δί-
σκου ηλεκτρονικών αρχείων της Τράπεζας HSBC", έως και
την 25η Απριλίου 2013, σελ. 10767

3. Αναφορά στην Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή: "προς
διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά του πρώην
Υπουργού, κ. Γεωργίου Παπακωνσταντίνου, σχετικά µε την
υπόθεση του ψηφιακού δίσκου ηλεκτρονικών αρχείων της
Τράπεζας HSBC", σελ. 10767, 107685.                                  

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  10770                                                                   

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 10755-10758
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

10758-10766
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της

Τρίτης 16 Απριλίου 2013, σελ. 10767
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη θέσπιση
συστήµατος εισροών-εκροών στα πρατήρια καυσίµων για την
αποφυγή της λαθρεµπορίας και της φοροδιαφυγής, σελ.
10770

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την επικινδυνότητα για τη δη-
µόσια υγεία και το περιβάλλον από τη λειτουργία του ΧΥΤΑ
Μαυροράχης, σελ. 10772

γ) Προς τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας, σχετικά µε τη διασφάλιση της βιωσιµότη-
τας και της χρηµατοδότησης των κέντρων δηµιουργικής
απασχόλησης ατόµων µε αναπηρία (ΚΔΑΠ-ΜΕΑ) και των
άλλων κοινωνικών δοµών, σελ. 10774

δ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τη δυνατότητα αξιοποίησης
των αγροτικών φυλακών της χώρας, σελ. 10776

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10755-10778

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς στην Ειδική Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή:

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 10767, 10768
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10768

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 10770
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 10770
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10770

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 10772, 10773
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 10777, 10778
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 10774, 10775
ΜΑΚΡΗ Ρ. , σελ. 10770, 10771
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 10772, 10773
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 10775, 10776
ΣΚΟΡΔΑΣ Α. , σελ. 10770, 10771
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 10776, 10777
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Αθήνα, σήµερα στις 15 Απριλίου 2013, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
18.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’� Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΡΗΣΤΟΥ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Αικατερίνη Μάρκου,
Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Χρήστος Κάντας αιτείται
την επίλυση θέµατος που αφορά την παραχώρηση µε σύµβαση
χρησιδανείου των χώρων της µαθητικής εστίας πλαισίων για τη
δηµιουργία τουριστικού καταλύµατος.

2) Η Βουλευτής Σάµου κ. ΑΓΝΗ ΚΑΛΟΓΕΡΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Δήµος Ικαρίας επισηµαίνει την ανάγκη προ-
σέγγισης  και των δύο λιµανιών του νησιού  από τα πλοία «ΜΥΚΟ-
ΝΟΣ» και «ΑΙΟΛΟΣ ΚΕΝΤΕΡΗΣ».

3) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων Αχαϊ-
κής Συνεταιριστικής Τράπεζας αιτείται την απορρόφηση των
εργαζοµένων της Τράπεζας που απολύθηκαν, από το ανάδοχο
πιστωτικό ίδρυµα.

4) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζο-
µένων στις δηµόσιες οικονοµικές υπηρεσίες αιτείται τη διευθέ-
τηση θέµατος που αφορά την υποχρεωτική παραµονή εφορια-
κών σε συγκεκριµένες περιοχές.

5) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Συλλόγων Υπηρεσίας
Πολιτικής Αεροπορίας εκφράζει την ανησυχία της για τη δοµή
οργάνωσης των αεροµεταφορών και της Υπηρεσίας Πολιτικής
Αεροπορίας.

6) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την επίλυση του θέµα-
τος των αυθαίρετων εγκαταστάσεων  υπερυψηλής τάσης της
ΔΕΗ στον Υµηττό και την επιβολή προστίµων στο αρµόδιο Υ-

πουργείο για τη µη λήψη µέρων προστασίας του οικοσυστήµα-
τος.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Χρήστος Φλάµπουρας καταγ-
γέλλει το τεράστιο πρόβληµα της λαθρεµπορίας καυσίµων στην
Ελλάδα.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στις ζηµιές που
έχουν προκληθεί στο παραλιακό τµήµα της Αιγιαλείας µετά από
την πρόσφατη κακοκαιρία.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά επιστολή του Επι-
µελητηρίου Αχαΐας µε την οποία αιτείται την παρέµβαση των
αρµόδιων Υπουργείων για τα προβλήµατα ρευστότητας που πα-
ρουσιάστηκαν από την πρόσφατη παύσης της λειτουργίας των
κυπριακών τραπεζών.

10) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Δι-
δασκόντων του Δηµοτικού Σχολείου Αστυπάλαιας και ο Σύλλο-
γος Γονέων και Κηδεµόνων του Δ.Σ. Αστυπάλαιας εκφράζουν την
αντίθεσή τους στη  φηµολογούµενη υποβάθµιση της οργανικό-
τητας του δηµοτικού σχολείου της περιοχής από εξαθέσιο σε τε-
τραθέσιο.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά την απαίτηση της
τρόικας για κατάργηση του αγγελιόσηµου στα Υπουργεία Οικο-
νοµικών και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο φαι-
νόµενο των κλοπών που παρατηρούνται το τελευταίο διάστηµα
στο πρώην εργοστάσιο Λαδόπουλου, το οποίο έχει περάσει στην
ιδιοκτησία του Δήµου Πατρέων.

13) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γεώργιος Λύχνος αιτείται
την παροχή δυνατότητας στους άνεργους δόκιµους οικονοµι-
κούς αξιωµατικούς του Εµπορικού Ναυτικού για ένταξη στους
κλάδους πλοιάρχων και µηχανικών.

14) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
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ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’

Δευτέρα 15 Απριλίου 2013



και Β’ Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  ο Σύλλογος Ελλήνων Γεωλόγων  εκφράζει την αντί-
θεσή στη  σχεδιαζόµενη κατάργηση του φορέα Αντισεισµικού
Σχεδιασµού και Προστασίας (ΟΑΣΠ) στα πλαίσια του εξορθολο-
γισµού λειτουργίας του δηµοσίου.

15) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ και Λα-
ρίσης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  το Εργατικό Κέντρο Νοµού Σάµου αιτείται την άµεση ακύ-
ρωση της συγχώνευσης των Νοσοκοµείων Ικαρίας και Σάµου και
τη στελέχωση των µονάδων υγείας µε επαρκές και µόνιµο ια-
τρικό και νοσηλευτικό προσωπικό.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αναφέρεται στην επανενερ-
γοποίηση του αγωγού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολης, του ο-
ποίου η κατασκευή είχε παύσει από το 2009.

17) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝ-
ΤΙΝΙΔΗΣ και Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ κατέθε-
σαν αναφορά µε την οποία  εργαζόµενοι στον Όµιλο «ALAPIS»
Τµήµα Βορείου Ελλάδας αιτούνται να τους καταβληθούν άµεσα
τα δεδουλευµένα έξι µηνών.

18) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Δράµας αιτείται τη µείωση
των τιµών ζώνης και του συντελεστή εµπορικότητας, καθώς και
την αύξηση των µειωτικών συντελεστών παλαιότητας των ακινή-
των του νοµού.

19) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ και Λα-
ρίσης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  το Εργατικό Κέντρο Νοµού Σάµου καταγγέλλει την πολι-
τική της Κυβέρνησης στο ζήτηµα της πρόληψης και χρήσης  ναρ-
κωτικών ουσιών, της απεξάρτησης και αποθεραπείας των χρη-
στών και της κοινωνικής τους επανένταξης.

20) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Διαρκής Επιτροπή Αγώνα για τα
προβλήµατα της Δηµοτικής Κοινότητας Άγρας Λέσβου αιτείται
την ανάγκη τοποθέτησης ιατρού στο ιατρείο της περιοχής.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά ταξίδια, αµοιβές και
έξοδα στελεχών και υπαλλήλων της ΕΡΤ που ταξιδεύουν προς
ΗΠΑ και Καναδά για δηµιουργία εκποµπών µε τίτλο <ERT
WORLD>.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αναφέρεται στην αµέλεια
των αρχών για πρόληψη αλλεργιών στο 41ο Δηµοτικό Σχολείο
Εγλυκάδας Πατρών.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στον έλεγ-
χο των επιχειρήσεων που πωλούν χρυσό και λειτουργούν όλο το
εικοσιτετράωρο.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται  στη µεί-
ωση του νοσηλευτικού προσωπικού και των κλινών της µονάδας
εντατικής θεραπείας του Νοσοκοµείου Πελοποννήσου.

25) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Μηχανικών Δηµοσίων
Υπαλλήλων Διπλωµατούχων  Ανώτατων Σχολών επισηµαίνει την
ανάγκη διάσωσης των προσφυγικών κατοικιών γηροκοµείου επί
της οδού Πανόρµου.

26) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του ΤΟΕΒ Κρύας

Βρύσης Νοµού Πέλλας αιτείται την άρση του µέτρου της απα-
γόρευσης καλλιέργειας αραβόσιτου για την καλλιεργητική πε-
ρίοδο 2013 στην περιοχή.

27) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Γαρυφαλλιά Κόρακα αιτεί-
ται την επίλυση θέµατος που αφορά το  διορισµό της στο 2ο
Τµήµα της Νευρολογικής Κλινικής του Γενικού Νοσοκοµείου Κα-
βάλας.

28) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµος Λέσβου αιτείται την επίσπευση
της έγκρισης των αποζηµιώσεων για την αντιµετώπιση των κα-
ταστροφών που προέκυψαν από τη  θεοµηνία της 4ης Απριλίου
2013 στη Λέσβο.

29) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝ-
ΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ και Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ κα-
τέθεσαν αναφορά µε την οποία  η επιτροπή εργαζοµένων στα
πεντά- µηνα των δήµων του Νοµού Θεσσαλονίκης αιτείται την
άµεση καταβολή των δεδουλευµένων τους, την τροποποίηση της
σύµβασής τους και  την ένταξή τους στην εργατική νοµοθεσία.

30) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Μητροπολίτης Λευκάδος και Ιθά-
κης επισηµαίνει την ανάγκη οικονοµικής ενίσχυσης της Ιεράς
Μονής Ιράς, Αθανίου Λευκάδας.

31) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι γενικοί ιατροί των περιφερειακών
ιατρείων Λευκάδας αιτούνται την άµεση στελέχωση του Κέντρου
Υγείας Βασιλικής Λευκάδας  µε επαρκές ιατρικό προσωπικό.

32) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµό-
νων του Ειδικού Δηµοτικού, του ΕΕΕΕΚ και του ΕΠΑΛ Ειδικής
Αγωγής Νοµού Σερρών  εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για τη
µη καταβολή των δαπανών για τα έξοδα µεταφοράς µαθητών σε
σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής του Νοµού Σερρών.

33) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ και Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  η Οµοσπονδία  Βιοτεχνικών Σωµατείων Θεσσαλονίκης
καταγγέλλει τις τραγικές επιπτώσεις της οικονοµικής κρίσης στις
µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις της πόλης.

34) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Νότιας Κυνου-
ρίας Νοµού Αρκαδίας επισηµαίνει την ανάγκη µείωσης των τιµών
των αντικειµενικών αξιών των ακινήτων στην περιοχή.

35) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Περιπτερούχων
και Καπνοπωλών Μικρής Λιανικής Αττικής παραθέτει τις παρα-
τηρήσεις του σχετικά µε την οργάνωση και εποπτεία της λιανικής
αγοράς καπνοβιοµηχανικών προϊόντων, µετά τις τροποποιήσεις
που επέφερε ο ν. 4093/2012 (ΦΕΚ 222 Α’/12.12.2012).

36) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Νικολέτα Βασιλοπούλου αιτείται
να δοθεί η δυνατότητα εξαγοράς ενσήµων µε καλύτερους
όρους, σε όσους ασθενείς µε χρόνιες παθήσεις έχουν εργαστεί
για ένα διάστηµα χωρίς να έχουν συµπληρώσει το κατώτερο όριο
των τεσσεράµισι χιλιάδων  ενσήµων.

37) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αντώνιος Αηβαλίδης αιτείται να
δοθεί περαιτέρω προθεσµία στους ιδιοκτήτες µοτοσυκλετών για
την πραγµατοποίηση τεχνικού ελέγχου ΚΤΕΟ.

38) Οι Βουλευτές, Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ)
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ και Β’ Αθηνών κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ κα-
τέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο κ. Νίκος Γαλανός, Περιφερει-
ακός Σύµβουλος Αττικής, εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τις
συνθήκες λειτουργίας του αποτεφρωτήρα νοσοκοµειακών απο-
βλήτων στο ΧΥΤΑ Φυλής και τις επιπτώσεις στην υγεία των κα-
τοίκων.

39) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Κωνσταντίνος Χιωτέλης αι-
τείται την επίλυση θέµατος που αφορά την εξέταση χορήγησης
της σύνταξης που δικαιούται ο ίδιος, ως παθών αντιδικτατορικός
αγωνιστής.

40) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία βαµβακοπαραγωγοί της Τοπικής Κοινό-
τητας Λεύκτρων του Δήµου Θηβαίων, Νοµού Βοιωτίας αιτούνται
την παρέµβαση της πολιτείας για την επίλυση ζητηµάτων καλ-
λιέργειας βάµβακος.

41) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Επαγγελµατιών
Περιπτερούχων και Καπνοπωλών Μικρής Λιανικής Αττικής παρα-
θέτει τις απόψεις του για τις επιπτώσεις των διατάξεων του
ν.4093/2012, που αφορούν την οργάνωση της λιανικής αγοράς
καπνού, καθώς και θέµατα πρόληψης της δηµόσιας υγείας 

42) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ και
Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  το Σωµατείο Εργαζοµένων Καζίνου-Ξενοδοχείου και Τε-
λεφερίκ Πάρνηθας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την κατα-
στρατήγηση  των όρων εργασίας και αµοιβής των εργαζοµένων
και αιτείται την υπογραφή νέας συλλογικής σύµβασης εργασίας.

43) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων
του ΕΕΕΕΚ Σερρών και ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων των
σχολικών µονάδων ειδικής αγωγής Νοµού Σερρών αιτείται την
επίλυση του προβλήµατος µεταφοράς των µαθητών που φοιτούν
στις σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής του Νοµού Σερρών.

44) Οι Βουλευτές, Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ, Β’
Αθηνών κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ, Αχαΐας κ. ΜΑΡΙΑ ΚΑ-
ΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ, Β’ Πειραιώς κ. ΕΥΓΕΝΙΑ (ΤΖΕΝΗ) ΒΑΜΒΑΚΑ,
Ροδόπης κ. ΑΪΧΑΝ ΚΑΡΑ ΓΙΟΥΣΟΥΦ, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝ-
ΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ, Ηλείας κ. ΕΥΣΤΑΘΙΑ (ΕΦΗ) ΓΕΩΡΓΟΠΟΥ-
ΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ και Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία παραθέτει τις προτάσεις και τις θέσεις της σχε-
τικά µε το σύστηµα εκπαίδευσης των ατόµων µε αναπηρία.

45) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Πολυµελών Οι-
κογενειών µε Τρία Τέκνα Ελλάδος αιτείται την επανεξέταση του
θέµατος χορήγησης του επιδόµατος των 500 ευρώ, καθώς και
των κριτηρίων για την επιλογή των δικαιούχων δωρεάν τροφίµων
από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

46) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Επαµεινώνδας Γιαννακόπουλος
αιτείται την καταβολή των αµοιβών που δικαιούται ως συµβασι-
ούχος αρχαιοφύλακας και παραθέτει την απάντηση που έλαβε,
κατόπιν προσφυγής του, από το Συνήγορο του Πολίτη.

47) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η ‘Ενωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Νε-
µέας Νοµού Κορινθίας αιτείται την επίλυση θεµάτων σχετικά µε
την επιστροφή του ΦΠΑ στους αγρότες.

48) Ο Βουλευτής Κιλκίς κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η ανώνυµη εταιρεία <Βιοµηχανικά Σφα-
γεία Κιλκίς> επισηµαίνει την ανάγκη διατήρησης της λειτουργίας

της, µέσω της στήριξης της πολιτείας.

49) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία σύλλογοι και φορείς της Τοπικής Κοινό-
τητας Πολυδρόσου του Δήµου Δελφών Νοµού Φωκίδας εκφρά-
ζουν την αντίθεσή τους στην κατάργηση οργανικών θέσεων του
Δηµοτικού Σχολείου Πολυδρόσου και την επαγόµενη υποβάθ-
µιση του εκπαιδευτικού έργου.

50) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Σύλλογος Προστασίας του Δάσους <Οι
Άγιοι Θεόδωροι> επισηµαίνει την ανάγκη ενίσχυσής του µε τη
δωρεά ενός πυροσβεστικού οχήµατος.

51) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η ανώνυµη εταιρεία <ΕΛΛΗΝΙΚΗ
ΥΦΑΝΤΟΥΡΓΙΑ> αιτείται την προσωρινή αναστολή πληρωµής
των ασφαλιστικών εισφορών της, εξαιτίας φυσικών καταστρο-
φών.

52) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Θεόδωρος Κανελλόπουλος
αιτείται τη µείωση του εισιτηρίου των πολυτέκνων κατά 50% στον
προαστιακό σιδηρόδροµο της Πάτρας.

53) Οι Βουλευτές, Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ και Β’
Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  ο Σύλλογος των Φίλων της Δηµόσιας Κεντρικής Βιβλιοθή-
κης Σπάρτης επισηµαίνει την ανάγκη διατήρησης του δηµόσιου
χαρακτήρα και της ανεξάρτητης λειτουργίας της.

54) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γιάννης Καναβός παραθέτει
την ανακοίνωση της <Πανελλήνιας Συνδικαλιστικής Οµοσπον-
δίας Νοσηλευτικού Προσωπικού> σχετικά µε την ανάγκη απο-
κατάστασης της εύρυθµης λειτουργίας του Νοσοκοµείου
<Μεταξά>.

55) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Κιλελέρ της  Πε-
ριφέρειας Θεσσαλίας αιτείται την επανεξέταση της κατανοµής
των οργανικών θέσεων εκπαιδευτικών στα σχολεία πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης του δήµου και ολόκληρης
της ελληνικής υπαίθρου.

56) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Συνταξιούχων του
Ι.Κ.Α. Λαυρίου διαµαρτύρεται για τη µη ανανέωση της σύµβασης
ιατρών του ΕΟΠΥΥ στο Κέντρο Υγείας Λαυρίου.

57) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Διδασκόντων και ο Σύλ-
λογος Γονέων και Κηδεµόνων του Δηµοτικού Σχολείου Αστυπά-
λαιας εκφράζουν την αντίθεσή τους σε ενδεχόµενη υποβάθµιση
της οργανικότητας του Δηµοτικού Σχολείου Αστυπάλαιας από
εξαθέσιο σε τετραθέσιο.

58) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε καταγ-
γελίες εις βάρος του Αντιπεριφερειάρχη Πέλλας κ. Θόδωρου
Θεοδωρίδη.

59) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολό-
γων αιτείται την τροποποίηση διατάξεων του σχεδίου νόµου
<Διαµόρφωση φιλικού αναπτυξιακού περιβάλλοντος για τις
στρατηγικές και ιδιωτικές επενδύσεις και άλλες διατάξεις> που
αφορούν τις αρµοδιότητες των αρχαιολογικών υπηρεσιών.

60) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις κινη-
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τοποιήσεις των εργαζοµένων που απασχολούνται στον τοµέα
του πολιτισµού.

61) Οι Βουλευτές, Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και κ.
ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο Δήµος
Βιάννου Νοµού Ηρακλείου αιτείται την επίλυση θέµατος που
αφορά την κυκλοφορία των απορριµµατοφόρων και των λεωφο-
ρείων που µεταφέρουν τα νήπια από οικισµούς του δήµου στον
παιδικό σταθµό.

62) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Θεόδωρος Πολυχρονίδης πα-
ραθέτει απάντηση του τέως  επίκουρου καθηγητή ΕΜΠ κ. Ε.
Μπίλλη  σε επιστολή του κ. Γ. Μπλύτα για το θέµα των γερµανι-
κών αποζηµιώσεων και του γερµανικού δανείου, καθώς και της
Υπόθεσης Μέρτεν.

63) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο θέµα

των σχολαζόντων περιπτέρων.

64) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην απόφαση
των µηχανικών της χώρας για στάση πληρωµών και επιστροφή
των ειδοποιητηρίων για αυξηµένες εισφορές από το ΤΣΜΕΔΕ.

65) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην απο-
κρατικοποίηση του ΟΠΑΠ.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 5615/08-01-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ταλιαδούρου Σπυρίδωνα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 382/5-3-2013
έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνι-
στικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων η ακόλουθη
απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 6645/01-02-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/6238/

237/5-3-2013 έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 6943/08-02-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Λαγού Ιωάννη δόθηκε µε το υπ αριθµ. 7017/4/15946/5-3-2013 έγ-

γραφο  από τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη  η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 7035/12-02-2013 ερώτηση των Βουλευτών
κ. Κοντογεώργου Κωνσταντίνου και Στύλιου Γεωργίου δόθηκε µε
το υπ’ αριθµ. Δ5/ΗΛ/Β/Φ.6/31/οικ 4382/5-3-2013 έγγραφο από

τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής  η ακόλουθη απάντηση:
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»

«

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



5. Στην µε αριθµό 7048/12-02-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β.356/5-3-2013

έγγραφο  από τον Υπουργό Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:

10764 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»

«

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



6. Στην µε αριθµό 7173/13-02-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β.373/5-3-2013

έγγραφο  από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 7311/18-02-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Σιούφα Παύλου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/5726/254/5-3-

2013 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:

10766 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»)

«



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελ-
τίο αναφορών και Ερωτήσεων της Τρίτης 16 Απριλίου 2013.

«Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της  Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1519/11-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την διαρροή επιστηµονικού
προσωπικού από την Ελλάδα στο εξωτερικό.

2. Η µε αριθµό 4278/22-11-2012 ερώτηση του Βουλευτή Β’�
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτικό-
Κοινωνικό Μέτωπο κ. Δηµητρίου Στρατούλη προς τον Υπουρ- γό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την
κάλυψη των αναγκών χρηµατοδότησης του Ελληνικού Ινστιτού-
του Υγιεινής και Ασφάλειας της Εργασίας.   

3. Η µε αριθµό 3141/5-3-2013 αναφορά του πρώην Προέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Β’ Αθηνών του Πανελλήνιου Σοσιαλι-
στικού Κινήµατος κ. Απόστολου Κακλαµάνη προς τον Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχε-
τικά µε τη χορήγηση πλήρους αυτοδυναµίας στο Ελληνικό Ανοι-
κτό Πανεπιστήµιο στο πλαίσιο αναδιάρθρωσης του ακαδηµαϊκού
χάρτη της χώρας. 

4. Η µε αριθµό 3004/22-2-2013 αναφορά του Βουλευτή Ηρα-
κλείου των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Επαµεινώνδα Μαριά προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη δυσµενή φορολογική
µεταχείριση των πολύτεκνων οικογενειών όσον αφορά τη φορο-
λόγηση των ακινήτων.

5. Η µε αριθµό 7877/1-3-2013 ερώτηση του Βουλευτή Β’� Αθη-
νών του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώτα-
ρου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την προµή-
θεια συσσωρευτών για τα νέα υποβρύχια τύπου «type 214» του
Πολεµικού µας Ναυτικού.

6. Η µε αριθµό 7852/1-3-2013 ερώτηση του Βουλευτή Νοµού
Αττικής της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Οικονό-
µου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αναθεώρηση της
απόφασης του ΕΟΠΥΥ για µείωση του αριθµού συνεδριών και
του ποσού που δικαιολογεί για λογοθεραπεία. 

7. Η µε αριθµό 8343/12-3-2013 ερώτηση του Βουλευτή Λαρί-
σης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµ-
προύλη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την επίλυση των
προβληµάτων λειτουργίας των νοσοκοµείων και κέντρων υγείας
του Νοµού Λασιθίου.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της  Βουλής)

1. Η µε αριθµό 8323/11-3-2013 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη λειτουργία του Τελωνείου
Γυθείου και του Τελωνείου της Νεαπόλεως Βοιών. 

2. Η µε αριθµό 5770/11-1-2013 ερώτηση του Βουλευτή Λαρί-
σης  του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικό Κοινω-
νικό Μέτωπο κ. Δηµητρίου Γελαλή προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την προστασία των γεωγρα-
φικών ενδείξεων αποσταγµάτων στεµφύλων σταφυλής (Τσί-
πουρο-Τσικουδιά) των περιοχών Θεσσαλίας, Μακεδονίας, Τυρνά-
βου και Κρήτης και των γεωγραφικών ενδείξεων Τσίπουρο Ηπεί-
ρου, Νάουσας, Μουζακίου που είναι αναγνωρισµένες σε εθνικό
επίπεδο.

3. Η µε αριθµό 6141/566/22-1-2013 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Ανεξάρτητου Βουλευτή Μαγνησίας κ. Πα-
ρίση Μουτσινά προς την Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την πληρο-
φόρηση για τις επιστροφές χρηµάτων από παρανόµως χορηγη-
θέντα επιδόµατα τυφλότητας και για τις επιβληθείσες κυρώσεις
σε παρανοµούντες γιατρούς.»

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας ότι
η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή «προς διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης κατά του πρώην Υπουργού, κ. Γεωργίου Παπα-
κωνσταντίνου, σχετικά µε την υπόθεση του ψηφιακού δίσκου
ηλεκτρονικών αρχείων της Τράπεζας HSBC», που έχει συσταθεί
κατά το άρθρο 153 και επόµενα του Κανονισµού της Βουλής και
για την οποία η Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία
υποβολής του πορίσµατός της µέχρι σήµερα, 15 Απριλίου 2013,

ζητεί παράταση της λειτουργίας της έως και την 25η Απριλίου
2013.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το Σώµα συµ-

φώνησε οµοφώνως.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

το λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί του αιτή-

µατος αυτού της επιτροπής προκαταρτικής εξέτασης για τις ευ-
θύνες του πρώην Υπουργού Οικονοµικών, σχετικά µε τη
διαχείριση της περίφηµης λίστας Λαγκάρντ, θέλω να πω τα εξής,
τα οποία κρίνω αναγκαίο να ειπωθούν και να καταγραφούν στα
Πρακτικά του Σώµατος.

Είχα την πρωτοβουλία πριν από επτά µήνες να ζητήσω να συ-
νεδριάσει η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής και να
κληθούν εκεί όλοι οι πρώην και οι νυν Γενικοί Γραµµατείς του Σώ-
µατος Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος. Ο κ. Κλαδάς, ο τελευ-
ταίος Γραµµατέας εκεί επί κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας
και οι δύο επόµενοι επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ, ο κ. Καπελέρης
και ο κ. Διώτης και ο κ. Στασινόπουλος, ο οποίος ορίστηκε από
τη σηµερινή Κυβέρνηση ως Γενικός Γραµµατέας του Σώµατος
αυτού.

Κατά την πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής µας, εζήτησα να
ασχοληθούµε, πέραν του θέµατος του φηµολογούµενου ελέγχου
από το ΣΔΟΕ για πολιτικά πρόσωπα, και µε τη λίστα αυτή, που ο
Τύπος τις µέρες εκείνες ανέφερε ότι υπάρχουν πάρα πολλά ζη-
τήµατα γύρω από τη διαχείρισή της από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών.

Η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας σε πολλές συνεδριάσεις
ακροάστηκε και αυτούς τους γενικούς γραµµατείς και τους
Υπουργούς, δηλαδή τον κ. Παπακωνσταντίνου, τον πρώην Υ-
πουργό Οικονοµικών και τον παρόντα κ. Στουρνάρα. Προσήλθε,
επίσης, καθώς ζήτησε να καταθέσει, και ο πρώην Αντιπρόεδρος
της Κυβερνήσεως και Υπουργός Οικονοµικών, κ. Βενιζέλος.
Υπήρξε µία σε βάθος και επί πολλές συνεδριάσεις συζήτηση του
θέµατος. 

Ταυτοχρόνως, η Διάσκεψη των Προέδρων µε πρόταση δική
µου και του αειµνήστου Αντιπροέδρου της Βουλής, Θανάση
Νάκου, Προέδρου επίσης και της Επιτροπής Ελέγχου των Δηλώ-
σεων «Πόθεν Έσχες», µας εξουσιοδότησε να επισκεφθούµε τον
Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου κ. Τέντε και να ζητήσουµε αυτή η
λίστα να σταλεί από τον Εισαγγελέα κ. Πεπόνη στην Επιτροπή
Ελέγχου του «Πόθεν Έσχες», ώστε να χρησιµεύσει σε αυτή, σύµ-
φωνα µε το ν. 4065/2012 που υποχρεώνει οποιαδήποτε αρχή να
στέλνει στην επιτροπή αυτή οποιαδήποτε στοιχεία κρίνει η Επι-
τροπή «Πόθεν Έσχες» χρήσιµα για το έργο της, αίτηµα, που δυ-
στυχώς, δεν ικανοποιήθηκε.

Το έργο της Επιτροπής Θεσµών οδήγησε στην πρόταση µε την
οποία και το ΠΑΣΟΚ για τον κ. Παπακωνσταντίνου αλλά και τα
άλλα δύο κόµµατα που στηρίζουν την Κυβέρνηση, δηλαδή η Νέα
Δηµοκρατία και η Δηµοκρατική Αριστερά, ζητήσαµε να συσταθεί
αυτή η επιτροπή, ώστε να ελέγξουµε τις ενδεχόµενες ευθύνες
του και οποιοδήποτε άλλο θέµα, το οποίο, βέβαια, θα γνωστο-
ποιείτο στην Ολοµέλεια για τα περαιτέρω.

Όµως, είµεθα τώρα στην τρίτη ή τέταρτη –δεν είµαι βέβαιος-
παράταση προθεσµίας, που ζητείται από την επιτροπή. Αντιλαµ-
βάνοµαι ότι έχει λόγο η επιτροπή που τη ζητά. 

Κατά την ενηµέρωση που είχαµε και στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων –προεδρεύετε της Ολοµέλειας και αυτήν τη στιγµή, κύριε
Μαρκογιαννάκη, αλλά αναφέροµαι στην ενηµέρωση που µας κά-
νατε ως Πρόεδρος της επιτροπής αυτής- προκύπτει ότι η επι-
τροπή ουσιαστικώς -ανεξαρτήτως του πώς λειτουργεί, δεν είναι
αυτό το θέµα µας αυτήν τη στιγµή- κατά κάποιον τρόπο βρίσκε-
ται σε µία απαράδεκτη εξάρτηση ως προς την ολοκλήρωση του
έργου της από το περίφηµο Σώµα Δίωξης Οικονοµικού Εγκλή-
µατος, το οποίο, όπως µας ελέχθη, πριν από τις 10 Ιουνίου -και
αυτό όχι µε απόλυτη βεβαιότητα- δεν θα έχει κατορθώσει να
ελέγξει τους τέσσερις συγγενείς του κ. Παπακωνσταντίνου, που
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φέρεται αυτός ότι διέγραψε τα ονόµατά τους από τη λίστα. Πρέ-
πει να ελεγχθεί, εποµένως, αν τα χρήµατα που είχαν στις κατα-
θέσεις τους στην τράπεζα αυτή είχαν φορολογηθεί ή όχι, αν
προήρχοντο από νόµιµη αιτία ή όχι. Όµως, δεν έχει µέχρι τώρα
κατορθώσει να κάνει αυτόν τον έλεγχο.

Διερωτώµαι, κύριε Πρόεδρε, το εξής. Στην Κύπρο, όπως βλέ-
πουµε, τάχιστα συγκροτήθηκε µία επιτροπή και βάζει κάτω τα
στοιχεία για να ελέγξει από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας της
Κύπρου µέχρι τον τελευταίο δηµόσιο λειτουργό, και µέχρι τον
τελευταίο επιχειρηµατία, και να διαπιστώσει ποιοι από τους επι-
χειρηµατίες, ντόπιους ή ξένους ή από τα µέλη της Κυβερνήσεως,
και από τους διαφόρους παράγοντες του δηµοσίου βίου, στο
διάστηµα της κρίσεως του κυπριακού προβλήµατος έβγαλαν έξω
από την Κύπρο τα χρήµατα τους.

Εµείς εδώ έχουµε µία κατάσταση πενήντα τεσσάρων χιλιάδων
προσώπων που έβγαλαν χρήµατα από το 2008 µέχρι τώρα –ίσως
να βγάζουν ακόµα χρήµατα- από τους οποίους γύρω στις δεκαε-
πτά χιλιάδες εκρίθη ότι πρέπει να ελεγχθούν. 

Το ερώτηµά µου, κύριε Πρόεδρε, είναι εάν το ΣΔΟΕ θέλει τό-
σους µήνες για να µας πει αν οι καταθέσεις αυτών των τεσσάρων
συγγενών του Παπακωνσταντίνου είχαν φορολογηθεί και αν νο-
µίµως ανήκαν σε αυτούς, τι θα γίνει µε τον έλεγχο όλων των υπο-
λοίπων. 

Οδηγούµαι στο συµπέρασµα, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η περί-
φηµη λίστα έχει –ως γνωστόν- καταθέσεις της δεκαετίας του
1990 µέχρι το 2005-2006, δηλαδή σε ανύποπτο χρόνο από την
οικονοµική κρίση. Πολλοί από αυτούς τους λογαριασµούς είχαν
προ πολλών ετών κλείσει.

Διερωτώµαι, λοιπόν, µήπως χρησιµοποιείται η υπόθεση αυτή
για να ρίχνουµε στάχτη στα µάτια του ελληνικού λαού φλυαρών-
τας επί µήνες για αυτή. Από ό,τι βλέπω, δεν έχει τελειωµό αυτή
η διαδικασία. 

Επειδή συµπίπτει να προεδρεύετε αυτήν τη στιγµή, κύριε Πρό-
εδρε –αλλά και παρών να µην ήσαστε θα το έλεγα- θέλω να πω
ότι έχω εκφράσει και µέσα στη Διάσκεψη των Προέδρων τη λύπη
µου, διότι κατά κάποιο τρόπο σας φορτώσαµε ένα σταυρό, τον
οποίο φέρετε αγογγύστως. 

Όµως, το θέµα δεν είναι του προέδρου της συγκεκριµένης επι-
τροπής, ούτε των µελών της ούτε ηµών ούτε άλλων. Το θέµα
είναι εάν ο ελληνικός λαός που υφίσταται λόγω της κρίσης όσα
υφίσταται θα πληροφορηθεί από το Σώµα Δίωξης Οικονοµικού
Εγκλήµατος, όχι µόνο για την περίφηµη αυτή λίστα -εάν δηλαδή
ο κ. Παπακωνσταντίνου όντως έκανε µία λαθροχειρία χάριν των
συγγενών του, οπότε αν προκύπτει όφελός τους είναι βαρύτατο
το παράπτωµά του- αλλά και εάν θα γίνει ο άλλος έλεγχος των
χιλιάδων καταθετών όσων τραπεζών, και όσων υποκαταστηµά-
των τους σε όλο τον κόσµο, διότι εµείς εδώ έχουµε σταθεί σε
ένα υποκατάστηµα της HSΒC. 

Δεν έχω αντίρρηση και γι’ αυτή και για άλλη παράταση, αν ζη-
τηθεί, για όσο χρόνο και αν θελήσει η επιτροπή. Όµως, φοβούµαι
ότι το ζήτηµα δεν είναι της Επιτροπής, αλλά είναι άλλων παρα-
γόντων, άλλων πλευρών, που έχουν λόγο να χειραγωγείται ο ελ-
ληνικός λαός, να αποπροσανατολίζεται. Αντί δηλαδή να του
δείχνουν το φεγγάρι, τον καθοδηγούν έτσι ώστε να βλέπει το δά-
χτυλο που το δείχνει και τίποτε άλλο. Ίσως γιατί σήµερα, στην
εποχή µας, όποιος δείχνει µε το δάχτυλο, κατηγορώντας οποι-
ονδήποτε, εντυπωσιάζει περισσότερο από την ουσιαστική
έρευνα και τα αποτελέσµατά της. 

Εγώ, λοιπόν, συµφωνώ, δεν έχω καµµία αντίρρηση. Όµως και
στην προηγούµενη παράταση ήθελα να διατυπώσω αυτήν την
άποψή µου. Επιτέλους, ας µάθει ο ελληνικός λαός περί τίνος
πρόκειται. Ότι ουσιαστικά φάγαµε οκτώ µήνες ως τώρα για να
µιλάνε από το πρωί µέχρι το βράδυ, οι εφηµερίδες, τα κανάλια
για την περίφηµη λίστα Λαγκάρντ.

Θέλω να τονίσω επίσης ότι ενώ λάβαµε απόφαση οµοφώνως
στη Βουλή ότι δεν θα εµφανίζονται στα ΜΜΕ τα µέλη της επιτρο-
πής πριν ολοκληρωθεί το έργο τους ξέρω πως ξεκίνησε η παρα-
βίασή της και πώς αναγκαστήκατε όλοι –είτε θέλατε είτε δεν
θέλατε- δυστυχώς εµφανίζεστε στα µέσα ενηµέρωσης αν και
ασκείτε ανακριτικά καθήκοντα. Όµως, έτσι παραβλάπτεται και το
κύρος του Κοινοβουλίου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Πρόεδρε,

σας ευχαριστώ και για τα ενδιαφέροντα που µας είπατε, αλλά
και για τον πρόσθετο λόγο ότι µου δίνετε τη δυνατότητα, ως
Πρόεδρος αυτής της επιτροπής, να πω κάποια πράγµατα, τα
οποία, επειδή ακριβώς είναι µυστικές οι συνεδριάσεις των προ-
καταρκτικών επιτροπών, όπως και των εξεταστικών, δεν βγαίνουν
προς τα έξω ούτε έχουν λεχθεί µέχρι τώρα. 

Μπορώ, λοιπόν, να πω το εξής πράγµα, ότι παρά το γεγονός
ότι η λειτουργία της επιτροπής δεν έγινε κάτω από ειδυλλιακές
συνθήκες –και το γνωρίζουµε όλοι µας, άλλωστε- εντούτοις, ανε-
δείχθησαν σηµαντικά πράγµατα, τα οποία θα πρέπει να λάβουµε
όλοι µας υπ’ όψιν για το µέλλον. 

Κατ’ αρχάς, για άλλη µία φορά ανεδείχθη ότι είναι µέγα λάθος
να ασχολείται το Κοινοβούλιο µε την έρευνα αξιοποίνων πράξεων
που φέρονται ότι έχουν τελέσει τα µέλη της Κυβέρνησης. 

Είναι δουλειά της δικαιοσύνης. Επειδή σας άκουσα προηγου-
µένως να αναφέρετε και την περίπτωση της Κύπρου, θα πρέπει
να σας θυµίσω ότι στην Κύπρο δικαστές κάνουν αυτή τη δουλειά
και όχι Βουλευτές. Η διαφορά είναι τεράστια: Από τη µια µεριά
ως προς τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν, µε την έννοια της
αντικειµενικότητας. Αντιλαµβάνεστε ότι ο Βουλευτής, ο οποίος
ανήκει στο α’ ή στο β’ κόµµα, θέλει δεν θέλει, επηρεάζεται από
το γεγονός ότι ανήκει σε αυτό το κόµµα και οι ερωτήσεις που
κάνει και ο τρόπος που λειτουργεί δεν είναι αντικειµενικός. Από
την άλλη µεριά, η απειρία, αν θέλετε ή η υπερβολική προσπάθεια
ανάδειξης της αλήθειας οδηγεί πολλές φορές σε καταστάσεις,
οι οποίες µάλλον οδηγούν στο να χρονοτριβήσει η επιτροπή από
το να τελειώσει το ταχύτερο δυνατόν τις εργασίες της.

Μπορώ, όµως να πω, και το άλλο. Ουσιαστικά, τώρα βρισκό-
µαστε εν τω περατούσθαι. Σχεδόν όλοι οι µάρτυρες που έχουν
ζητηθεί να εξεταστούν, έχουν εξεταστεί. Τα στοιχεία που έχουν
ζητηθεί, έχουν ζητηθεί. Μάλιστα τις τελευταίες ηµέρες θα έλεγα
ότι κινούµεθα µε έναν ρυθµό όχι των πρώτων ηµερών, επειδή
ακριβώς βλέπουµε ότι το αναµενόµενο έγγραφο από το ΣΔΟΕ,
που είναι το πόρισµα του ελέγχου των τεσσάρων αυτών «περί-
φηµων» λογαριασµών καθυστερεί. Καθυστερεί πάρα πολύ, παρά
το γεγονός ότι οι πιέσεις που ασκούνται προς το ΣΔΟΕ είναι
πάρα πολύ µεγάλες. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μήπως, κύριε Πρόεδρε, υπάρ-
χουν αντίρροπες πιέσεις; Τόσους µήνες το ΣΔΟΕ ελέγχει τέσσε-
ρις λογαριασµούς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν ξέρω, κύριε
Πρόεδρε. Εγώ διερωτώµαι: Αυτήν τη στιγµή υπάρχουν χιλιάδες
ονόµατα ανθρώπων οι οποίοι φέρονται ότι έβγαλαν χρήµατα στο
εξωτερικό τον τελευταίο καιρό. Υπάρχουν λίστες Λιχτενστάιν,
Λαγκάρντ και τόσες άλλες. Υπάρχουν τόσες εκκρεµότητες, που
εάν για καθεµία από τις περιπτώσεις αυτές το ΣΔΟΕ θέλει το
χρόνο που χρειάζεται για τους τέσσερις επίµαχους λογαρια-
σµούς, τότε θέλουµε κάποιους αιώνες, στην πραγµατικότητα, για
να γίνει ο έλεγχος.

Όµως είµαι υποχρεωµένος να πω το εξής πράγµα, κύριε Πρό-
εδρε. Είστε νοµικός και είµαστε νοµικοί αρκετοί εδώ µέσα. Ξέ-
ρετε καλύτερα από εµένα ότι ο χαρακτηρισµός µίας πράξης ως
κακουργήµατος ή ως πληµµελήµατος, όσον αφορά τουλάχιστον
τη νόθευση, εν πολλοίς εξαρτάται από το ύψος της ζηµίας ή του
οφέλους, που επιδίωξε εκείνος ο οποίος έκανε αυτό το πράγµα.
Καταλαβαίνετε τι θα µπορούσε να συµβεί, εάν προχωρούσαµε
προ της παραδόσεως από το ΣΔΟΕ  του σχετικού πορίσµατος. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρό-
εδρε. Με κανέναν τρόπο δεν θα δεχόµουν να βγάλετε πόρισµα
χωρίς να έχετε το πόρισµα του ελέγχου του ΣΔΟΕ, όπως οφεί-
λει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης):  Ωραία, προχω-
ράω, λοιπόν. Αντιλαµβάνεστε, πρώτον, τον τραγέλαφο όσον
αφορά τον νοµικό χαρακτηρισµό. Το σηµαντικότερο, όµως, είναι
ότι, εάν µε έχουν χαρακτηρίσει µέχρι τώρα που επιτελώ το κα-
θήκον µου µε θρησκευτική ευλάβεια ως «πατριάρχη της κουκου-
λώµατος», τότε θα µε χαρακτήριζαν «Πάπα»! Γι’ αυτόν το λόγο
και θα υποστούµε αυτήν τη χρονική ταλαιπωρία. Απλώς θα συ-
ζητήσουµε σ’ αυτό το µεσοδιάστηµα τι πρέπει να γίνει.
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Σας ευχαριστώ, για άλλη µία φορά, που µου δώσατε την ευ-
καιρία και ενηµέρωσα το Σώµα για το τι συνέβη και το τι συµβαί-
νει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ενηµερώσω ότι η
συζήτηση της υπ’ αριθµόν 15/10/10-10-2012 επίκαιρης επερώτη-
σης των Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπι-

σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο,
προς τους Υπουργούς Εξωτερικών, Οικονοµικών και Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων σχετικά µε τις
οφειλές της Γερµανίας προς την Ελλάδα, που είχε προγραµµα-
τιστεί για σήµερα Δευτέρα 15 Απριλίου, αναβάλλεται.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Η πρώτη µε αριθµό 1288/9-4-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Καρδίτσας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παύ-
λου Σιούφα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αν-
τιµετώπιση των προβληµάτων των Αµβυκούχων-Αµπελουργών,
δεν συζητείται, κατόπιν συνεννόησης του κυρίου Υπουργού µε
τον κύριο Βουλευτή και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 1293/9-4-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς - Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Θεόδωρου Δρίτσα
προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη,
σχετικά µε την κατάργηση του Αστυνοµικού Τµήµατος Δραπε-
τσώνας ως κέντρου πολύµηνης κράτησης αλλοδαπών, δεν συ-
ζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπεται;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

Δρίτσα, για µισό λεπτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, την Παρασκευή στην

συνεδρίαση της Ολοµέλειας για τον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
από τις δώδεκα ερωτήσεις συζητήθηκαν µόνο δύο. Ήταν η κο-
ρύφωση µιας διαδικασίας, ενός φαινοµένου που βρίσκεται σε
εξέλιξη και φαίνεται ότι δεν έχει σταµατηµό.

Έχω καταθέσει αυτή την επίκαιρη ερώτηση προς τον Υπουργό
Δηµόσιας Τάξης, τον κ. Δένδια, από την Τρίτη. Σήµερα το πρωί
µε ένα τηλεφώνηµα στο γραφείο µου έγινε γνωστό το κώλυµα
του Υπουργού και ότι δεν θα προσέλθει. 

Αυτό δεν συνιστά διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου. Εγώ
είµαι παρών και ο κύριος Υπουργός λείπει. Δεν είναι προσωπικό
το θέµα ούτε αφορά µόνο τον κ. Δένδια. Είναι ένα φαινόµενο που
πρέπει το Προεδρείο να το αναλάβει και να το επιλύσει. Δεν είναι
πια µεµονωµένα γεγονότα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Πρέπει να σας

πω, κύριε συνάδελφε, ότι στη Διάσκεψη των Προέδρων το πρό-
βληµα έχει συζητηθεί. Μάλιστα, ο παρών κύριος Πρόεδρος, ο κ.
Κακλαµάνης, το έχει αναγάγει εις µείζον θέµα, όπως και όλοι
µας. Θέλω να πιστεύω ότι σιγά-σιγά θα αµβλυνθεί και δεν θα
υπάρχει, στο βαθµό που υπάρχει σήµερα. Παραδείγµατος χάριν,
την προηγούµενη βδοµάδα είχαµε δώδεκα ερωτήσεις και συζη-
τήθηκαν δύο και σήµερα έχουµε εννέα ερωτήσεις και θα συζη-
τηθούν οι τέσσερις. Είναι µια σχετική πρόοδος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σε όλες τις συνεδριάσεις γίνε-
ται αυτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εισερχόµεθα
στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 1297/9-4-2013 επίκαιρης
ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης των Ανεξάρ-
τητων Ελλήνων κ. Ραχήλ Μακρή προς τον Υπουργό Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχε-
τικά µε τη θέσπιση συστήµατος εισροών-εκροών στα πρατήρια
καυσίµων για την αποφυγή της λαθρεµπορίας και της φοροδια-
φυγής.

Στην κ. Μακρή θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Αθανάσιος
Σκορδάς.

Η κ. Μακρή έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µετά από αδιαφορία πολλών µηνών, η Κυβέρ-

νηση αποφάσισε την εγκατάσταση του συστήµατος εισροών-
εκροών στα πρατήρια καυσίµων. 

Αφού κατέστρεψε χιλιάδες πρατηριούχους σε όλη την ελλη-
νική επικράτεια, ωφελώντας µεγάλες πολυεθνικές εταιρείες καυ-
σίµων, οδήγησε εκατοµµύρια καταναλωτές στην αδυναµία να
προµηθευτούν πετρέλαιο για να ζεσταθούν, οδήγησε σε µεγάλες
καταστροφές στο περιβάλλον από την καύση µη ενδεδειγµένων
υλικών, λόγω της υπερβολικής τιµής του πετρελαίου, έδωσε τη
χαριστική βολή στα δηµόσια έσοδα µε απώλειες της τάξης των
292 εκατοµµυρίων ευρώ, η Κυβέρνηση εξέδωσε κοινή υπουργική
απόφαση στις 7 Μαρτίου του 2013 και στις 22 Μαρτίου έδινε

οδηγίες για τη χρηµατοδότηση του συστήµατος εισροών-εκροών
µέσω της ιστοσελίδας του πληροφοριακού Συστήµατος Διαχεί-
ρισης Δράσεων Κρατικών Ενισχύσεων της Κοινωνίας της Πληρο-
φορίας, θέτοντας ως καταληκτική ηµεροµηνία την 27η Μαρτίου. 

Κατανοώντας, βέβαια, ότι η τελική ηµεροµηνία του τέλους
Μαρτίου 2013 αποτελούσε ουτοπία, φέρνετε το άρθρο 43 του
νοµοσχεδίου για το «Εθνικό ηλεκτρονικό σύστηµα δηµοσίων συµ-
βάσεων και άλλες διατάξεις», το οποίο εισάγεται αύριο στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου προς συζήτηση, µε το οποίο
προβλέπεται πεντάµηνη παράταση εγκατάστασης του σχετικού
συστήµατος ελέγχου.

Κατανοείτε, βέβαια, ότι όσο κι αν δεν θέλουµε να αναφέρουµε
το γεγονός της αποσπασµατικής πολιτικής σας και των σπασµω-
δικών ενεργειών σας, οι ηµεροµηνίες µιλούν από µόνες τους.
Κενά, παραλείψεις και παράλογα χρονικά περιθώρια εφαρµογής
σε βάρος της εθνικής οικονοµίας και των Ελλήνων πολιτών και
αδυναµία συγχρονισµού των υπηρεσιών, που φυσικά η Κυβέρ-
νησή σας φροντίζει να αποδοµεί καθηµερινά, βαφτίζοντας τούς
λειτουργούς της ως επίορκους υπαλλήλους.

Επειδή οι µέχρι τώρα ενέργειές σας έχουν βλάψει όλη την κα-
ταναλωτική και οικονοµική αλυσίδα της ελληνικής κοινωνίας και
το γεγονός αυτό δηµιουργεί έντονη αναξιοπιστία ως προς τις πο-
λιτικές σας και έλλειψη εµπιστοσύνης ως προς τις πράξεις σας,
οφείλετε να απαντήσετε στα εξής:

Πώς θα διαµορφώσετε το πλαίσιο θεσµοθέτησης του συστή-
µατος, ώστε να το κάνετε προσιτό σε όλο το φάσµα της κατανα-
λωτικής αλυσίδας και να προστατεύσετε τον πολίτη από την
αισχροκέρδεια και την παράλογη αύξηση των τιµών των καυσί-
µων;

Με ποιο καθεστώς θα τοποθετηθούν τα συστήµατα εισροών-
εκροών και ποιο είναι το προβλεπόµενο χρονοδιάγραµµα;

Και τέλος, πώς θα υλοποιηθεί η χρηµατοδότηση, καθώς στις
23 Απριλίου του 2009 σε συνέντευξή του τότε ο κ. Χατζηδάκης
ως Υπουργός Ανάπτυξης δήλωνε ότι η χρηµατοδότηση του συ-
στήµατος θα γίνει µέσω ΕΣΠΑ, ενώ τώρα µε την κοινή υπουργική
απόφαση που συνυπογράψατε µε τον κ. Στουρνάρα, φαίνεται ότι
η χρηµατοδότηση θα γίνει µέσω εθνικών πόρων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κυρία συνάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΚΟΡΔΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Όπως ίσως γνωρίζετε, η σχετική πρόβλεψη για εγκατάσταση
συστηµάτων εισροών-εκροών στα πρατήρια καυσίµων είχε γίνει
από το 2009. Παρ’ όλα αυτά, µέχρι τώρα σηµειώθηκε υστέρηση
στο ζήτηµα αυτό.

Η Κυβέρνηση κατέστησε εγκαίρως σαφή την απόφασή της να
εγκατασταθούν τα συστήµατα το συντοµότερο δυνατόν. Γι’ αυτό,
διαµορφώσαµε τις τεχνικές προδιαγραφές -για τις οποίες δεν
υπήρχε καµµία πρόοδος µέχρι πέρυσι το καλοκαίρι- και κινηθή-
καµε, για να βρούµε τρόπο να χρηµατοδοτηθεί η εγκατάσταση.
Σηµειώνω ότι στο παρελθόν, ανάλογες προσπάθειες χρηµατο-
δότησης ενός τέτοιου συστήµατος είχαν αποτύχει. Σήµερα, το
σύνολο των πρατηρίων Αττικής και Θεσσαλονίκης κατέθεσε στη
σχετική ηλεκτρονική πλατφόρµα που δηµιουργήθηκε γι’ αυτό το
σκοπό αίτηµα χρηµατοδότησης, καθώς η Κυβέρνηση εξασφά-
λισε τους σχετικούς πόρους, παρά τα γνωστά προβλήµατα και
τη στενότητα που αντιµετωπίζει.

Με αυτά τα δεδοµένα, προχωρούµε σε µία γενναία χρηµατο-
δότηση των ιδιωτικών πρατηρίων και µόνο, αφού οι εταιρείες στα
δικά τους πρατήρια θα εγκαταστήσουν τα συστήµατα εισροών-
εκροών µόνο µε δική τους δαπάνη. Η «επιδότηση» για τους ιδιώ-
τες πρατηριούχους θα κυµανθεί µεταξύ 45% και 55% και
εξαρτάται από το κόστος του συστήµατος που θα επιλέξουν.

Επιπροσθέτως, δώσαµε ένα εύλογο περιθώριο για την εγκα-
τάσταση µέχρι τις 28 Αυγούστου, εφόσον όµως υπάρχει σύµ-
βαση µε εταιρεία-εγκαταστάτη, µε εταιρεία δηλαδή που κάνει
αυτήν τη δουλειά. Στη σύµβαση αυτή πρέπει να αναγράφεται δέ-
σµια ηµεροµηνία εγκατάστασης του συστήµατος. Από την ώρα
που το πρατήριο έχει συνάψει τη σχετική σύµβαση, τότε λειτουρ-

10770 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γεί κανονικά, χωρίς πρόβληµα και κίνδυνο επιβολής κυρώσεων.
Στο νοµοσχέδιο, στο οποίο αναφερθήκατε για τις δηµόσιες συµ-
βάσεις και το οποίο συζητείται αύριο στην Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου, έχουν συµπεριληφθεί διατάξεις για το κυρωτικό
σύστηµα που θεσµοθετούµε.

Σε ό,τι αφορά δε, το δεύτερο ερώτηµα της ερώτησης, οι πολι-
τικές της Κυβέρνησης αποτελούν µια συγκεκριµένη δράση ενί-
σχυσης των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων -στην προκειµένη
περίπτωση των ιδιόκτητων πρατηρίων καυσίµων- που αποσκοπεί
ευρύτερα στην ανάταξη της οικονοµίας µέσα από πολιτικές στή-
ριξης του υγιούς εµπορίου.

Οφείλω να πω ότι, παρά τις προσπάθειες που έχουν καταβλη-
θεί εδώ και πολύ καιρό, οι συνεννοήσεις µε τις αρµόδιες υπηρε-
σίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν επέτρεψαν να χρηµατοδοτη-
θεί η εγκατάσταση του συστήµατος από το ΕΣΠΑ, γι’ αυτό και
χρειάστηκε να εξευρεθούν πόροι από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Η κ. Μακρή έχει

το λόγο για τρία λεπτά.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή, αλλά δεν µπορώ να

µην υπογραµµίσω για µία ακόµα φορά τη σπασµωδικότητα των
πολιτικών σας επιλογών. 

Κατ’ αρχάς δεν αποσαφηνίσατε, γιατί ενώ είχε ανακοινωθεί,
όπως σας είπα, µέσω του κ. Χατζηδάκη ως Υπουργού Ανάπτυξης
από το 2009 ότι το σύστηµα αυτό θα γίνει µε κονδύλια του ΕΣΠΑ,
τελικά φθάσαµε να υπάρχει επιβάρυνση και να γίνεται µέσω των
εθνικών πόρων. Θα ήθελα να το διασαφηνίσετε κατά τη δευτε-
ρολογία σας.

Επειδή ήσασταν ανεπαρκής στη δηµιουργία ενός οργανωµέ-
νου µηχανισµού παρεµπόδισης της λαθρεµπορίας, γνωρίζετε
πολύ καλά ότι επιβάλατε στο σύνολο των Ελλήνων πολιτών το
κατάπτυστο µέτρο της εξίσωσης του πετρελαίου κίνησης και
θέρµανσης, που εκτός των άλλων αρνητικών επιπτώσεων που
επέφερε, είχε ως συνέπεια την κατάρρευση των δηµοσίων εσό-
δων λόγω της µείωσης της κατανάλωσης.

Είχαµε ζητήσει µε την υπ’ αριθµόν 7321 ερώτησή µας στις 18
Φεβρουαρίου του 2013, στοιχεία σχετικά µε τη µεταβολή των δη-
µοσίων εσόδων από αυτήν την απόφαση της συγκυβέρνησης. Ο
Υπουργός Οικονοµικών, όµως, φοβούµενος την πικρή αλήθεια,
ποτέ δεν απάντησε. Η αλήθεια, βέβαια, πάντα αποκαλύπτεται.

Σύµφωνα µε την Πανελλήνια Οµοσπονδία Πρατηριούχων Εµ-
πόρων Καυσίµων, η εξίσωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης
του πετρελαίου θέρµανσης µε αυτόν της κίνησης από τις 15
Οκτωβρίου του 2012 µέχρι σήµερα, όχι µόνο δεν επέφερε την
αύξηση των δηµοσιονοµικών εσόδων, όπως επιδιωκόταν, αλλά
αντίθετα τα δηµόσια έσοδα µειώθηκαν σε σχέση µε τα αντίστοιχα
περσινά, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, σε 292 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Συγχαρητήρια, βέβαια!

Εσείς που υποτίθεται ότι νοιάζεστε για τις θυσίες του ελληνι-
κού λαού, µε τις αστοχίες σας στη χάραξη στοιχειωδώς εφαρ-
µόσιµης πολιτικής στον τοµέα της πάταξης της λαθρεµπορίας
καυσίµων, στερήσατε από τον ελληνικό λαό τη δυνατότητα αξιο-
πρεπούς θέρµανσης, οδηγώντας τους πολίτες να επιλέγουν
εναλλακτικές µορφές, αυτές που σε ορισµένες περιπτώσεις απο-
δείχθηκαν επικίνδυνες για την ίδια τους τη ζωή και παράλληλα,
µειώσατε και τα έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού.

Φοβάµαι ότι όπως δηµιουργήσατε µέχρι σήµερα τραγικά προ-
βλήµατα στην αγορά των καυσίµων, και στο µέτρο εισροών-
εκροών, όπως φαίνεται ήδη, θα προβείτε σε ακόµα πιο σοβαρά
λάθη κατά την εφαρµογή του.

Γιατί επιβάλλετε την εγκατάσταση συστήµατος εισροών-
εκροών µόνο στο 55% της αγοράς των διακινούµενων ποσοτή-
των πετρελαιοειδών προϊόντων και αφήνετε απέξω το 45% που
διακινείται από τα διυλιστήρια και τις εταιρείες εµπορίας τους
στις εγκαταστάσεις εταιρειών που διακινούν τα ναυτιλιακά καύ-
σιµα, όπου γίνεται και το µεγάλο πάρτι της λαθρεµπορίας καυ-
σίµων; 

Κύριε Υπουργέ, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες σας επισηµαίνουµε
ότι πρέπει να µειώσετε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης και να αυ-

ξήσετε την αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας Διοίκησης µε
δοµές µόνιµες και αποτελεσµατικές και όχι µε αναθέσεις έργου
σε ηµέτερους κρατικοδίαιτους κηφήνες ή µε πρόσληψη µετακλη-
τών συµβούλων –που ακόµα και το θέµα δεν γνωρίζουν- ούτε βέ-
βαια µε προσπάθειες απαξίωσης των κρατικών ελέγχων που
γίνονται από τα ΚΕΔΑΚ της Διεύθυνσης ΔΕΔΑΚ του Υπουργείου,
προκειµένου να δώσετε στα χέρια των πετρελαϊκών εταιρειών
τον έλεγχο των ίδιων τους των πρατηρίων.

Παράλληλα µε τη στελέχωση του ελεγκτικού µηχανισµού, υιο-
θετείστε τους ιχνηθέτες νέας τεχνολογίας. Οι ιχνηθέτες είναι
πρόσθετα στοιχεία, τα οποία τίθενται και ανιχνεύονται στα καύ-
σιµα, δίνοντας την ταυτότητά τους. Μέχρι τώρα χρησιµοποιούν-
ταν το χρώµα, αλλά οι επιτήδειοι είχαν ειδικά διυλιστήρια απο-
χρωµατισµού, µε συνέπεια να µην πιάνεται το λαθρεµπόριο. Αν-
τίθετα, η νέα γενιά αυτών των προϊόντων είναι αβλαβής για τον
άνθρωπο και το περιβάλλον και συµβατή µε τα άλλα συστατικά
των καυσίµων, για να µην προκαλεί προβλήµατα στους κινητήρες
των οχηµάτων και να µην αλλοιώνει τις ιδιότητες των καυσίµων.

Εάν η ιχνηθέτηση συνδυαστεί και µε τις νέες τεχνολογίες γε-
ωγραφικής, ποσοτικής, αλλά και λογιστικής παρακολούθησης
όλης όµως της ροής των καυσίµων από το διυλιστήριο µέχρι τον
τελικό καταναλωτή, τότε και µόνο τότε θα επιτευχθεί η πάταξη
της λαθρεµπορίας στα καύσιµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά να απαντή-

σετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΚΟΡΔΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Νοµίζω ότι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος δίνει την ευκαιρία στην
Κυβέρνηση να εξηγήσει πτυχές της πολιτικής της και να αναδεί-
ξει τα κεντρικά της επιχειρήµατα υπό µία προϋπόθεση, ότι δη-
λαδή οι ερωτώντες Βουλευτές έχουν επαρκή γνώση του θέµα-
τος, ώστε ο διάλογος να προάγει την κατανόηση του θέµατος
και όχι να επαναλαµβάνει επιχειρήµατα που έχουν διατυπωθεί
αρκετές φορές.

Αυτό το λέω, διότι το σκεπτικό και το περιεχόµενο της τοπο-
θέτησης που παρακολουθήσαµε δεν βοηθά στην προαγωγή του
σχετικού πολιτικού διαλόγου. Χρησιµοποιεί επιχειρήµατα που
δεν ευσταθούν, στοιχεία που δεν ισχύουν, συµπεράσµατα που
δεν τεκµηριώνονται.

Ως προς το ΕΣΠΑ, έχει γίνει προσπάθεια επί σειρά ετών για να
χρηµατοδοτήσει το συγκεκριµένο σύστηµα και η απάντηση των
υπηρεσιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι απολύτως αρνητική.
Η Κυβέρνηση µπροστά της είχε µόνο µία επιλογή: Ή να µην υλο-
ποιήσει το σύστηµα ή να το χρηµατοδοτήσει από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων. Δεν κοστίζει λίγο. Κοστίζει αρκετά χρή-
µατα. Εν πάση περιπτώσει, κατεβλήθη προσπάθεια και τα χρή-
µατα δεσµεύτηκαν. Γι’ αυτό και προχωράµε µ’ αυτή τη σχετική
καθυστέρηση σε ό,τι αφορά την πεντάµηνη εγκατάσταση.

Σε ό,τι αφορά την εξίσωση του φόρου, επιτρέψτε µου να πω
ότι δεν είναι ούτε µήνας που απάντησα ίδια ερώτηση εδώ στην
Αίθουσα και τα στοιχεία που έχει δώσει η Γραµµατεία Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους ανα-
φέρουν ότι παρά την πτώση της κατανάλωσης στο πετρέλαιο
θέρµανσης σε επίπεδα της τάξεως του 80%, η αύξηση των εσό-
δων από το συγκεκριµένο φόρο υπερέβη το 60%.  Άρα, πού είναι
η αναποτελεσµατικότητα της εξίσωσης του φόρου; 

Εν πάση περιπτώσει, κατανοώ απολύτως το ενδιαφέρον για
την αγορά πετρελαίου θέρµανσης από τα νοικοκυριά και το
κρίνω πολύ καλόπιστα. Η επιδότηση που δεν αξιοποιήθηκε, κά-
λυπτε το 82% των νοικοκυριών µε βάση τα στοιχεία της Γραµµα-
τείας Πληροφοριακών Συστηµάτων. Καλό θα ήταν να µας
απασχολήσει γιατί δεν αξιοποιήθηκε από τους πολίτες η επιδό-
τηση στο πετρέλαιο θέρµανσης που οδηγούσε σε τιµή χαµηλό-
τερη κατά 0,4 ευρώ από την περυσινή τιµή πετρελαίου
θέρµανσης και δευτερευόντως αν αυτή η πολιτική είναι σωστή ή
λάθος. 

Βεβαίως, θα σας πω γιατί είναι σωστή αυτή η πολιτική. Σε ποια
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χώρα έχετε δει διαφορετικό φόρο στο πετρέλαιο θέρµανσης από
το πετρέλαιο κίνησης; Υπάρχουν παντού κίνητρα για την πάταξη
της λαθρεµπορίας.

Η εξίσωση του φόρου, όπως και να το δούµε, έκλεισε το δρό-
µο στη λαθρεµπορία καυσίµων, από αυτήν την πλευρά τουλάχι-
στον. Τώρα, στα υπόλοιπα που εκκρεµούν, δεν είναι αρµοδιότητα
του δικού µας Υπουργείου και δεν θα ήθελα να τοποθετηθώ επ’
αυτού.

Όσον αφορά, όµως, την εγκατάσταση του συστήµατος σε όλη
την αλυσίδα διακίνησης, αυτό προβλέπεται. Δεν έχει καλυφθεί
µόνο η εγκατάσταση συστήµατος στους µεταπωλητές καυσίµων.
Έχει δεσµευτεί το Υπουργείο Οικονοµικών ότι θα καταθέσει σύν-
τοµα τροπολογία για να καλύψει και αυτήν την πλευρά.

Εάν η πολιτική µας είναι συµβατή ή όχι µε αυτό που επιδιώκουν
οι πρατηριούχοι και αν υπονοµεύει ή όχι την επαγγελµατική τους
προοπτική, θα ήθελα να σας παραπέµψω µόνο στο δελτίο Τύπου
που εξέδωσε η Οµοσπονδία Βενζινοπωλών Ελλάδας όταν ανα-
κοινώσαµε τη συγκεκριµένη πρωτοβουλία, όπου επί λέξει ανα-
φέρει: «Τα δηµοσιεύµατα που φέρουν το Υπουργείο Ανάπτυξης
να ετοιµάζει απόφαση για την επιδότηση της εγκατάστασης των
συστηµάτων εισροών-εκροών στα πρατήρια, µας βρίσκει απολύ-
τως σύµφωνους. Και η εξέλιξη αυτή εφόσον υλοποιηθεί, αποδει-
κνύει ότι επιτέλους η πολιτεία δείχνει αποφασισµένη να
ανταποκριθεί σε ένα πάγιο αίτηµα του κλάδου µας». 

Αν εσείς ξέρετε καλύτερα εποµένως τι καλύπτει και τι εκφράζει
τα συµφέροντα του κλάδου, µάλλον λάθος επάγγελµα κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Καρδαµύλης
Μεσσηνίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 

Κύριοι συνάδελφοι, η τέταρτη µε αριθµό 1304/9-4-2013 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον
Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
µε την αντιπυρική προστασία στη Χώρα µας, δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 1300/9-4-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης της
Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Αικατερίνης Μάρκου προς τους
Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
και Εσωτερικών, σχετικά µε την επικινδυνότητα για τη δηµόσια
υγεία και το περιβάλλον από τη λειτουργία του ΧΥΤΑ Μαυρορά-
χης. 

Στην κυρία συνάδελφο θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Σταύ-
ρος Καλαφάτης.

Κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά να αναπτύξετε
την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο ΧΥΤΑ στη Μαυροράχη εγκαινιάστηκε το

2008 ως ο πιο σύγχρονος ΧΥΤΑ της Ευρώπης. Το αρχικό περι-
φερειακό σχέδιο διαχείρισης αποβλήτων προέβλεπε τότε την κα-
τασκευή ενός ακόµα χώρου για την εξυπηρέτηση της νοτιοανα-
τολικής Θεσσαλονίκης και την έναρξη λειτουργίας του δύο έτη
µετά από το ΧΥΤΑ Μαυροράχης. 

Σήµερα η κατάσταση στο χώρο µπορεί να περιγραφεί µόνο ως
τραγική και απειλεί όχι µόνο τη δηµόσια υγεία, αλλά και το περι-
βάλλον. Σύµφωνα µε όσα καταγγέλλουν περιβαλλοντικοί σύλλο-
γοι στην περιοχή: 

Πρώτον, ο βιολογικός σταθµός δεν λειτουργεί επί εικοσιτετρα-
ώρου βάσεως, λόγω έλλειψης προσωπικού, ενώ έχουν παρατη-
ρηθεί και ελλείψεις των απαραίτητων υλικών για τη λειτουργία
του.

Δεύτερον, επικρατεί έντονη δυσοσµία από την απελευθέρωση
αερίων, λόγω της αποσύνθεσης των απορριµµάτων, προκαλών-
τας έντονη δυσφορία στους κατοίκους της περιοχής, ιδίως στις
ευαίσθητες οµάδες πληθυσµού, παιδιά και ηλικιωµένους.

Τρίτον, ο όγκος των απορριµµάτων που δέχονται τα κελιά του
ΧΥΤΑ είναι πολλαπλάσιος του επιτρεπτού, µε αποτέλεσµα να τί-
θεται θέµα ορθής και ασφαλούς λειτουργίας των κελιών.

Τέταρτον, έχω στα χέρια µου πρόσφατη ανάλυση δειγµάτων
που διενήργησε η Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας µετά από
καταγγελία του Περιβαλλοντικού Συλλόγου Ασσήρου «Φίλοι της
Γης». Σύµφωνα µε το έγγραφο αυτό προκύπτουν σηµαντικές
υπερβάσεις από της προβλεπόµενες στη νοµοθεσία τιµές για τη
διάθεση αποβλήτων σε φυσικούς αποδέκτες. Μην ξεχνούµε ότι
τα υγρά απόβλητα του ΧΥΤΑ καταλήγουν στο χείµαρρο Μπο-
γδάνα, που είναι βασικός τροφοδότης µε νερό της λίµνης Κορώ-
νειας.

Όλα όσα σας αναφέρω, έχουν δηµιουργήσει εύλογες ανησυ-
χίες στους κατοίκους της περιοχής για την υγεία των ιδίων και
των παιδιών τους. Εξάλλου, σηµαντικές είναι και οι συνέπειες στο
φυσικό περιβάλλον της ευρύτερης περιοχής που είναι γνωστό
ότι υπάγεται, σχεδόν στο σύνολό της, στο δίκτυο «Natura», µε
αποτέλεσµα να απειλείται η χώρα και µε πρόστιµα από τα αρµό-
δια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σας ρωτώ λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τα εξής: 
Πρώτον, σε ποιες ενέργειες σκοπεύετε να προβείτε για την αν-

τιµετώπιση των ως άνω θεµάτων που έχουν ανακύψει από τη λει-
τουργία του ΧΥΤΑ Μαυροράχης; Με ποιους περιβαλλοντικούς
όρους λειτουργεί σήµερα το έργο και τελούν αυτοί σε αντιστοι-
χία µε τη σηµερινή κατάσταση και δυναµικότητα του ΧΥΤΑ; Συµ-
βαδίζουν αυτές µε το απειλούµενο διεθνούς σηµασίας οικοσύ-
στηµα της περιοχής; 

Δεύτερον, την Παρασκευή εξελέγη ο νέος Πρόεδρος και τα
µέλη της εκτελεστικής επιτροπής του νέου Περιφερειακού
Φορέα Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων Κεντρικής Μακεδονίας.
Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα αναθεώρησης και υλοποίησης του
Περιφερειακού Σχεδιασµού Διαχείρισης; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Το λόγο έχει για τρία λεπτά ο Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Σταύρος Καλα-
φάτης 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία συνάδελφε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόσφατη
απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής να παραπέµψει εκ νέου την
Ελλάδα στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για επιβολή χρηµατικής ποι-
νής και ηµερησίου προστίµου για τη συνέχιση της ανεξέλεγκτης
διάθεσης των απορριµµάτων σε ΧΑΔΑ, αναδεικνύει και τις καθυ-
στερήσεις δεκαετιών και βεβαίως και την αβελτηρία σε πολλές
περιπτώσεις της τοπικής αυτοδιοίκησης, η οποία είναι κατά κύριο
λόγο υπεύθυνη για το κεφαλαιώδες αυτό ζήτηµα. 

Αντίθετα, όπου οι τοπικές κοινωνίες και οι αρχές προχώρησαν
µε συνέπεια, ωριµότητα, σχέδιο και σύστηµα, τα αποτελέσµατα
είναι θετικά. Η περιοχή της Θεσσαλονίκης έχει από καιρό αντι-
µετωπίσει οριστικά το θέµα της ανεξέλεγκτης διάθεσης, µε τη
δηµιουργία του ΧΥΤΑ Μαυροράχης να είναι κοµβικής σηµασίας,
µιας και έτσι όπως τελικά εξελίχθηκαν τα πράγµατα, αποτελεί και
το µόνο αδειοδοτηµένο χώρο ο οποίος δέχεται όλα τα απορρίµ-
µατα της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης. 

Λόγω της µεγάλης έκθεσης δε της εν λόγω εγκατάστασης σε
προσφυγές στα διάφορα στάδια υλοποίησης και της γειτνίασης
της εγκατάστασης µε την περιφερειακή ζώνη της προστατευό-
µενης περιοχής, οι περιβαλλοντικοί όροι που τέθηκαν είναι ακρι-
βώς γι’ αυτό το λόγο ιδιαίτερα αυστηροί και το έργο κατασκευά-
στηκε µε µεγάλη επιµέλεια µε πόρους από την προηγούµενη
προγραµµατική περίοδο. 

Οι περιβαλλοντικοί όροι εγκρίθηκαν το 2002 και έπειτα το 2008
και παραµένουν σε ισχύ. Θα πρέπει βεβαίως να ανανεωθούν εγ-
καίρως και εφόσον συντρέχουν πραγµατικοί λόγοι, θα πρέπει σί-
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γουρα να τροποποιηθούν. Οι περιβαλλοντικοί όροι έχουν επιβλη-
θεί τόσο για την κατασκευή και λειτουργία όσο βεβαίως και για
την παρακολούθηση του συγκεκριµένου έργου. 

Η καταγγελία στην οποία αναφέρεστε, κυρία συνάδελφε,
αφορά συγκεκριµένο περιστατικό προσωρινής δυσλειτουργίας
του ΧΥΤΑ, για το οποίο έγινε έγκαιρα αναγγελία στη Διεύθυνση
Περιβάλλοντος της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας από το
Σύνδεσµο ΟΤΑ Νοµού Θεσσαλονίκης, στον αρµόδιο φορέα δια-
χείρισης της εγκατάστασης. Διενεργήθηκε αυτοψία από τη Διεύ-
θυνση Περιβάλλοντος της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας
και βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία του περιβαλλοντικού ελέγ-
χου, προκειµένου εφόσον απαιτείται, να επιβληθούν και οι προ-
βλεπόµενες κυρώσεις. 

Εν τω µεταξύ, έχει προχωρήσει η διαδικασία αποκατάστασης
των βλαβών. Η υπόθεση έχει κοινοποιηθεί στην ειδική Υπηρεσία
Επιθεώρησης Περιβάλλοντος του ΥΠΕΚΑ, η οποία έχει διενερ-
γήσει αυτοψία σε προγενέστερο χρόνο -χωρίς ευρήµατα είναι
αλήθεια- και µπορεί να επανέλθει εφόσον υπάρχουν οι σχετικές
προϋποθέσεις. 

Συνεπώς λειτούργησε ο ελεγκτικός µηχανισµός όχι µόνο τιµω-
ρητικά, αλλά προς την κατεύθυνση της άµεσης αντιµετώπισης
της δυσλειτουργίας, που επί της ουσίας πρέπει και να ενδιαφέρει
την κοινωνία των πολιτών. 

Τέλος, σε σχέση µε τον Περιφερειακό ΦΟΔΣΑ Κεντρικής Μα-
κεδονίας, αυτός όντως συστάθηκε. Από τη στιγµή της κατάθεσης
της ερώτησής σας και µέχρι τον προφορικό µας διάλογο, µεσο-
λάβησε η σύσταση µε σχετική απόφαση του Γενικού Γραµµατέα
Αποκεντρωµένης Διοίκησης και η ολοκλήρωση της σύστασης
του συγκεκριµένου οργάνου, κάτι που βεβαίως ολοκληρώθηκε
πριν από λίγες µέρες. 

Για εµάς θα ήταν αδόκιµο να πούµε το παραµικρό, χωρίς να
µπορούµε να προτρέξουµε ακριβώς, να προλάβουµε και να υιο-
θετήσουµε, χωρίς να γνωρίζουµε τις βασικές αρχές του νέου Δι-
οικητικού Συµβουλίου, τον προγραµµατισµό και την επικαιρο-
ποίηση. 

Όµως αυτό που µπορούµε να πούµε ως γενική αρχή είναι, ότι
η παρουσία ισχυρού και λειτουργικού ΦΟΔΣΑ αποτελεί την κρι-
σιµότερη παράµετρο στα συστήµατα διαχείρισης των απορριµ-
µάτων, αναφορικά µε την ποιότητα και το κόστος των υπηρεσιών,
το επίπεδο της λειτουργίας των εγκαταστάσεων και την ενεργο-
ποίηση της κοινωνίας προς την κατεύθυνση της συµµετοχής και
όχι της αντίδρασης. 

Νοµίζουµε ότι µέσα σ’ αυτό το πλαίσιο, ο ρόλος και η απο-
στολή του νέου Διοικητικού Συµβουλίου του ΦΟΔΣΑ θα είναι
πολύ σηµαντικός όχι µόνο για την εύρυθµη λειτουργία του ίδιου
του οργάνου, αλλά βεβαίως προς όφελος της κοινωνίας των πο-
λιτών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Το λόγο έχει η κ. Μάρκου για τρία λεπτά. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν έχετε

επισκεφθεί  τη συγκεκριµένη περιοχή, αλλά σας διαβεβαιώνω ότι
η εικόνα του ΧΥΤΑ είναι τριτοκοσµική και πραγµατικά είναι
ντροπή για τη χώρα, η δε δυσοσµία είναι ανυπόφορη ιδιαίτερα
για τους κατοίκους του οικισµού της Ασσήρου. 

Η διαχείριση των απορριµµάτων, κύριε Υπουργέ, είναι η µεγα-
λύτερη περιβαλλοντική πρόκληση που θα έχουµε τα επόµενα
χρόνια. Πέρα από την ευαισθητοποίηση των πολιτών και των επι-
χειρήσεων να παράγουν όσο το δυνατόν λιγότερα απόβλητα,
πρέπει επιτέλους το κράτος να παρουσιάσει ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο διαχείρισης απορριµµάτων, σύµφωνα βέβαια µε την ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία.

Όπως είπατε και εσείς πριν από λίγο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
παρέπεµψε για δεύτερη φορά στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο την
Ελλάδα για τη λειτουργία παράνοµων ΧΥΤΑ σε ολόκληρη την επι-
κράτεια, γιατί δεν συµµορφώθηκε από την προηγούµενη από-
φαση του 2005. Αυτήν τη στιγµή απειλούµαστε να πληρώνουµε
ηµερήσιο πρόστιµο 70.000 ευρώ και κατ’ αποκοπή, ύψους άνω
των 20.000.000 ευρώ. Στον υπόλοιπο κόσµο έχουν βρει µεθό-
δους ανακύκλωσης, επαναχρησιµοποίησης και διαλογής των

απορριµµάτων και στην Ελλάδα το 83% των απορριµµάτων κα-
ταλήγει ή στη γη ή στο νερό. Είµαστε στις τελευταίες θέσεις
στην Ευρώπη όσον αφορά την ανακύκλωση µε ποσοστό 17%,
την ίδια στιγµή που στην Αυστρία ανακυκλώνεται το 70%, στην
Ολλανδία ανακυκλώνεται το 60% και στο Βέλγιο το 58%. 

Όταν φτιάχτηκε όµως ο ΧΥΤΑ στη Μαυροράχη, είχαν πει ότι
θα σχεδιαστεί και ένας νέος, αυτός στον Άγιο Αντώνιο, για να
µπορέσει να αποσυµφορηθεί η Μαυροράχη και ότι θα ήταν έτοι-
µος µέχρι το 2010. Με τους πιο πρόσφατους υπολογισµούς, ο
χρόνος λειτουργίας του εκτιµάται να προσεγγίσει τα δέκα χρό-
νια, δηλαδή για την επόµενη οκταετία, ο ΧΥΤΑ της Μαυροράχης
θα δέχεται 40% παραπάνω απορρίµµατα από αυτό που στην
αρχή είχε σχεδιαστεί. Λύση βέβαια βρέθηκε και ήταν αυτή τού
να κατασκευαστούν δύο νέα κελιά. Και όταν γεµίσουν αυτά τι θα
γίνει; Θα σχεδιάσουµε κι άλλα δύο κι άλλα δύο; Μέχρι πού θα
φθάσει; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ο νέος Πρόεδρος, ο κ. Γεράνης, ανέφερε ότι ακόµη και αν λει-
τουργήσουν αυτά τα δύο νέα κελιά, εάν δεν προχωρήσουν τα
υπόλοιπα έργα στην περιφέρεια, θα βρεθούµε πάλι να είµαστε
προ τετελεσµένων.

Να σας θυµίσω επίσης ότι το 2014 ξεκινάει η νέα προγραµµα-
τική περίοδος του ΕΣΠΑ και θα ήταν απαράδεκτο να χαθεί χρη-
µατοδότηση, επειδή εµείς δεν έχουµε κάποιο συγκεκριµένο
σχέδιο για τα απορρίµµατα. 

Όσο για την περιβαλλοντική ζηµιά, δεν χρειάζεται να σας θυ-
µίσω την πρόσφατη καταδίκη της χώρας µας για την περιβαλ-
λοντική υποβάθµιση της λίµνης Κορώνειας, στην οποία συµβάλ-
λουν οι απορροές από τη Μαυροράχη, µέσω των ρεµάτων που
διατρέχουν το ΧΥΤΑ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα σας πω και κάτι ακόµη, το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό
για τη διαχείριση των απορριµµάτων σε περίοδο κρίσης. Σύµ-
φωνα µε ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη θεµατική
στρατηγική, για την πρόληψη και την ανακύκλωση των αποβλή-
των, για κάθε δέκα χιλιάδες τόνους αποβλήτων που θάβονται,
δηµιουργούνται δέκα νέες θέσεις εργασίας. Για κάθε δέκα χιλιά-
δες τόνους αποβλήτων που ανακυκλώνονται, δηµιουργούνται
διακόσιες πενήντα θέσεις εργασίας και για κάθε δέκα χιλιάδες
τόνους αποβλήτων που επαναχρησιµοποιούνται, δηµιουργούνται
πεντακόσιες θέσεις εργασίας. Σύµφωνα µε µελέτη του 2011, η
διαχείριση των απορριµµάτων µπορεί να δηµιουργήσει σε ολό-
κληρη την Ευρώπη παραπάνω από µισό εκατοµµύριο νέες θέσεις
εργασίας. Φανταστείτε πόσες θέσεις µπορεί να δηµιουργήσει
στη Θεσσαλονίκη και ιδιαίτερα την περίοδο αυτή, που η ευρύ-
τερη περιοχή της Θεσσαλονίκης έχει ανεργία, η οποία ξεπερνά
το 30%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι λοιπόν προφανές ότι η αντιµετώπιση των προβληµάτων

λειτουργίας του ΧΥΤΑ δεν µπορεί να είναι αποσπασµατική, αλλά
εντάσσεται σε ένα ευρύτερο σχέδιο για τη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων, την προστασία του περιβάλλοντος και τη βελτίωση της
ποιότητας της ζωής των κατοίκων και στην προκειµένη περί-
πτωση, του οικισµού της Ασσήρου, του Λαγκαδά, αλλά και της
ευρύτερης περιοχής της Θεσσαλονίκης. 

Περιµένω να ακούσω τι θα κάνετε προς αυτήν την κατεύθυνση.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, σας ευχαριστώ πολύ που µου δίνετε την ευ-
καιρία, µέσα στη σύντοµη παρέµβασή µου, να σας δώσω τα κεν-
τρικά σηµεία του σχεδιασµού µας για το πολύ σοβαρό αυτό
θέµα. Βεβαίως ο ρόλος της τοπικής αυτοδιοίκησης –επαναλαµ-
βάνω για µία ακόµη φορά και δεν θα σταµατήσω να το επανα-
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λαµβάνω- στο κεφαλαιώδες αυτό ζήτηµα είναι κοµβικός, ιδιαί-
τερα από τη στιγµή που δικαιούχοι των έργων, που αφορούν τη
διαχείριση των απορριµµάτων, στερεών και υγρών, µέσα και από
το σχετικό πρόγραµµα χρηµατοδότησης, κατά 90% µε 95% είναι
φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, δήµοι κατά κύριο λόγο και
περιφέρειες, αλλά κυρίως είναι οι δήµοι. 

Άρα, αντιλαµβάνεστε ότι όσο πιο αποτελεσµατικές διοικήσεις
έχουµε στους δήµους τόσο πιο γρήγορα θα έχουµε αποτελέ-
σµατα στο ζήτηµα της διαχείρισης των απορριµµάτων. 

Η εκπόνηση του νέου εθνικού σχεδίου αποβλήτων που θα
πραγµατεύεται το σύνολο των ρευµάτων αποβλήτων, βρίσκεται
ήδη σε εξέλιξη και θα ολοκληρωθεί µέσα στο 2013. Για το σύ-
νολο των αποβλήτων θα ισχύει κατά προτεραιότητα, η ιεράρ-
χηση, πρόληψη, προετοιµασία για επαναχρησιµοποίηση, ανακύ-
κλωση ή άλλου είδους ανάκτηση, όπως ανάκτηση ενέργειας και
διάθεση. 

Θα πρέπει επίσης να καταρτίσουµε και να εφαρµόσουµε πρό-
γραµµα πρόληψης παραγωγής αποβλήτων και η σύνταξη του
εθνικού προγράµµατος πρόληψης έχει επίσης ήδη δροµολογη-
θεί και θα ολοκληρωθεί εντός του 2013. 

Παράλληλα θα προχωρήσει η αξιολόγηση των περιφερειακών
σχεδίων διαχείρισης στερεών αποβλήτων, προκειµένου να προ-
ωθηθεί η επικαιροποίησή τους, σύµφωνα µε την οδηγία – πλαίσιο
2008/98/ΕΚ και τα αναθεωρηµένα σχέδια θα περιλαµβάνουν µε-
ταξύ άλλων, την εκτίµηση των αναγκών για νέα προγράµµατα
συλλογής, την ολοκληρωµένη κοστολόγηση των υπηρεσιών δια-
χείρισης απορριµµάτων, το σχεδιασµό πρόσθετων υποδοµών
διαχείρισης αποβλήτων, καθώς και τις σχετικώς απαιτούµενες
επενδύσεις. 

Η οδηγία –σηµειώνω- απαιτεί να επιτυγχάνεται χωριστή συλ-
λογή των βιολογικών αποβλήτων, για να επιτευχθεί υψηλής ποι-
ότητας κοµποστοποίηση και να εξασφαλιστεί και να αυξηθεί η
προετοιµασία για την επαναχρησιµοποίηση και ανακύκλωση υλι-
κών, όπως το χαρτί, το µέταλλο, το πλαστικό κ.λπ.. 

Να σηµειώσω επίσης ότι η έναρξη ισχύος της οδηγίας 2008/
98/ΕΚ δεν σηµαίνει ότι αναιρούνται ή ακυρώνονται οι υποχρεώ-
σεις που ίσχυαν µέχρι σήµερα, όπως παραδείγµατος χάριν το
θέµα της επεξεργασίας και εκτροπής από την ταφή των βιοαπο-
δοµήσιµων αποβλήτων, οι στόχοι της οδηγίας για τις συσκευα-
σίες κ.λπ. 

Η αξιολόγηση και επικαιροποίηση των σχεδιασµών αποτελεί
µια πρώτης τάξης ευκαιρία, κατά την άποψή µου, για να επανε-
ξεταστούν θέµατα, όπως το συνολικό κόστος, παραδείγµατος
χάριν, της διαχείρισης των απορριµµάτων. 

Μετά την πρόσφατη εξέλιξη της παραποµπής, στην οποία ανα-
φερθήκατε και εσείς, καταλαβαίνετε ότι είναι πολύ σηµαντικό να
προσαρµοστούµε πλήρως στα ζητήµατα που αφορούν τη διαχεί-
ριση αστικών και στερεών αποβλήτων, σε επίπεδο προσαρµογής
της εθνικής νοµοθεσίας στην κοινοτική. Δεν υπάρχει πλέον κα-
νένα περιθώριο –θα το σηµειώσω για ακόµη µια φορά από το
Βήµα της Βουλής- δυσλειτουργίας στους φορείς της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, στους δήµους, στους ΦΟΔΣΑ, στις περιφέρειες. Η
κρίσιµη τρέχουσα περίοδος απαιτεί εντατικοποίηση των προσπα-
θειών υλοποίησης σχεδιασµών και έργων και προϋποθέτει από-
λυτη συναίσθηση ευθύνης, µε πληρότητα και ανάληψη πρωτο-
βουλιών σε κάθε επίπεδο. 

Στο κοµµάτι που µας ανήκει, είµαστε σε πλήρη εγρήγορση και
θα συνεχίσουµε να σχεδιάζουµε, αλλά και να εφαρµόζουµε απο-
τελεσµατικές πολιτικές για την αντιµετώπιση της διαχείρισης των
απορριµµάτων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Εισερχόµεθα στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 1289/9-4-

2013 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου  κύκλου του Βουλευτή Δω-
δεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολα προς
τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
και Εσωτερικών, σχετικά µε τη διασφάλιση της βιωσιµότητας και
της χρηµατοδότησης των κέντρων δηµιουργικής απασχόλησης
ατόµων µε αναπηρία (ΚΔΑΠ-ΜΕΑ) και των άλλων κοινωνικών
δοµών. 

Στον κ. Κόνσολα θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπου-
λος. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να αναπτύ-
ξετε την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε -ξέρω τις ευαισθη-

σίες σας και γνωρίζω πως και η παρουσία σας εδώ είναι αληθινά
από δικό σας ενδιαφέρον- τα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµ-
µατα και ιδιαίτερα η δράση που αφορά την εναρµόνιση της οι-
κογενειακής και επαγγελµατικής ζωής, η οποία περιλαµβάνεται
και στη λειτουργία των ΚΔΑΠ-ΜΕΑ, ολοκληρώνεται στις 31 Αυ-
γούστου του έτους που διανύουµε. 

Για το πρόγραµµα «Βοήθεια στο σπίιτι», ξέρω πολύ καλά ότι
είχατε συστηµατικά δραστηριοποιηθεί και ότι η Κυβέρνηση επέ-
δειξε πράγµατι αυξηµένα αντανακλαστικά, αφού εξασφάλισε τη
διάδοχη λύση µε το πρόγραµµα «Φροντίδα κατ’ οίκον» και προ-
χώρησε παράλληλα στην παράταση για ένα εξάµηνο του προ-
γράµµατος «Βοήθεια στο σπίιτι» µέχρι την ενεργοποίηση του
διάδοχου προγράµµατος. 

Ωστόσο για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς, για τα κέντρα
ηµερήσιας φροντίδας ηλικιωµένων, κύριε Υπουργέ, ιδιαίτερα
όµως, εις ό,τι µας αφορά για τα κέντρα δηµιουργικής απασχό-
λησης παιδιών µε αναπηρία, µέχρι σήµερα δεν υπάρχει κάποια
ανάλογη εξέλιξη, µε αποτέλεσµα να υπάρχει ένα κλίµα ανασφά-
λειας σε γονείς, παιδιά και σε εµπλεκόµενους επιστήµονες και
στελέχη των δοµών αυτών. 

Ο τρόπος µε τον οποίο αντιµετωπίζουµε τις κοινωνικές δοµές
που απευθύνονται σε άτοµα µε αναπηρία, κύριε Υπουργέ, γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι αφ’ ενός, φανερώνει το δείκτη κοινωνικής
ευαισθησίας και αφ’ ετέρου, αναδεικνύει και το βαθµό της πολι-
τισµικής ανάπτυξης κάθε χώρας, κάθε τόπου. Οφείλουµε λοιπόν
αυτές τις παραµέτρους να τις έχουµε πάρα πολύ υψηλά στην
ατζέντα µας. 

Γνωρίζετε ωστόσο, κύριε Υπουργέ, και τις ιδιαιτερότητες στα
νησιά µας, στα Δωδεκάνησα, στην ακριτική Ελλάδα, τη γεωγρα-
φική ασυνέχεια που υπάρχει από νησί σε νησί, προκειµένου να
µετακινηθεί ένας νησιώτης σε µεγαλύτερο νησί. Σε κάποια νησιά
παράλληλα, υπάρχουν δοµές, που οι ίδιοι οι γονείς έχουν δηµι-
ουργήσει, όπως για παράδειγµα, ο φορέας που έχει αναλάβει
την ευθύνη και τη λειτουργία του κέντρου δηµιουργικής απασχό-
λησης στην Κάλυµνο και σε συνεργασία µε τους ΟΤΑ.  Στη Ρόδο
και στην Κω επίσης, υπάρχουν και εξυπηρετούνται τα ΚΔΑΠ-ΜΕΑ
µε ένα µεγάλο αριθµό παιδιών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κάποια ζητήµατα, όπως αυτά που αναφέραµε, υπερβαίνουν τη
δηµοσιονοµική διάσταση. Σε κάθε περίπτωση όµως, δεν πρέπει
κατά τη διάρκεια αυτής της προσπάθειας να αδιαφορήσουµε για
την κοινωνική συνοχή και την κοινωνική αλληλεγγύη.

Σε ό,τι αφορά την ουσία της επίκαιρης ερώτησης, κύριε Υ-
πουργέ, πιστεύω ότι πρέπει να διασφαλιστεί η λειτουργία των
ΚΔΑΠ-ΜΕΑ µετά την 31η Αυγούστου και παράλληλα να εξασφα-
λιστεί η συνέχεια αυτής της κοινωνικής δοµής µε τις δυνατότητες
που δίνονται, µε την επόµενη προγραµµατική περίοδο 2014-
2020. 

Νοµίζω ότι όπως και στη µεθοδολογία που ακολουθήθηκε στο
πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», θα µπορούσε κάλλιστα να υ-
πάρχει η παράταση-γέφυρα πριν ενεργοποιηθεί ένα νέο πρό-
γραµµα που πρέπει να φροντίσει η πολιτεία, το δικό σας
Υπουργείο κι εσείς προσωπικά, κύριε Υπουργέ. 

Θεωρώ επίσης ότι δεν πρέπει να υπάρξει µείωση θέσεων ερ-
γασίας κανενός στελέχους, γιατί η οποιαδήποτε αποχώρηση ση-
µατοδοτεί και αδυναµία, µετά τις δηµοσιονοµικές εξελίξεις
αναπλήρωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Σε ό,τι αφορά την οπτική γωνία
που πρέπει να δώσουµε σε δοµές που οι ιδιώτες στηρίζουν, πρέ-
πει να µην τις προσπερνάµε και το κράτος να δώσει επίσης ίδια
έµφαση και διαφορετική µεταχείριση.
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Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, αναδεικνύετε σήµερα -και πολύ καλά κά-
νετε- ένα ζήτηµα που αφορά στο τι µέλλει γενέσθαι, όσον αφορά
το αύριο µιας δοµής κοινωνικής φροντίδας που υλοποιείται,
µέσα από ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση αλλά και µε τη συνδροµή
των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης και δεν είναι άλλη από
τα ΚΔΑΠ-ΜΕΑ, δηλαδή τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης
παιδιών µε αναπηρία.

Μπορώ να πω λοιπόν εξαρχής, ότι βασική αρχή του Υπουρ-
γείου Εργασίας και της Κυβέρνησης ευρύτερα είναι ότι όλες οι
δοµές κοινωνικής φροντίδας που στο κάτω-κάτω στηρίζουν και
αναδεικνύουν το κοινωνικό κράτος -µε όλα τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει σήµερα, που είναι προβλήµατα κυρίως δηµοσιονο-
µικής φύσεως- πρέπει να διατηρηθούν σε λειτουργία. Πρέπει να
βρούµε τον τρόπο να τις διατηρήσουµε εν ζωή και ει δυνατόν να
τις ενισχύσουµε. 

Δεν είναι απλή άσκηση, δεδοµένου ότι τα µέσα που έχουµε
στη διάθεσή µας, δεν είναι περισσότερα απ’ όσα ήταν άλλες
φορές, αλλά προκύπτει και ζήτηµα τού να κάνουµε την πιο καλή
και ορθολογική χρήση, την πιο καλή και ορθολογική διαχείριση
των πόρων που έχουµε στη διάθεσή µας και κυρίως, να αξιολο-
γούµε κατά τον καλύτερο τρόπο, τα ευρωπαϊκά κονδύλια που
µας παρέχονται για τη στήριξη των δοµών αυτών.

Έτσι, λοιπόν, στο πλαίσιο του επιχειρησιακού προγράµµατος
«Ανάπτυξη Ανθρώπινου Δυναµικού» υλοποιείται η δράση της
εναρµόνισης της οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής στο
πλαίσιο της οποίας εντάσσονται και τα ΚΔΑΠ-ΜΕΑ. Να ξεκαθα-
ρίσουµε ότι ο κύριος στόχος αυτής της δράσης είναι η αύξηση
της απασχόλησης και η διατήρηση των γυναικών σε θέσεις ερ-
γασίας µε ισότιµους όρους. 

Πώς γίνεται αυτό; Εξασφαλίζοντας στις γυναίκες µητέρες-ερ-
γαζόµενες τη δυνατότητα να φιλοξενούνται τα παιδιά τους και
ιδίως τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες σ’ αυτές τις δοµές κοινωνικής
φροντίδας, τα ΚΔΑΠ-ΜΕΑ. Έτσι, λοιπόν, τα παιδιά βρίσκονται
στα ΚΔΑΠ. Εκεί απασχολούνται, ψυχαγωγούνται, κάνουν πράγ-
µατα, µαθαίνουν πράγµατα και οι µητέρες είναι στην εργασία. Η
διάθεση της θέσης αυτής πραγµατοποιείται προς τη γυναίκα
ωφελούµενου µέσω εντολής τοποθέτησης, του γνωστού
voucher, του τέκνου αυτής. Άµεσα ωφελούµενες της πράξης
αυτής είναι οι γυναίκες εργαζόµενες µε αυξηµένες οικογενειακές
υποχρεώσεις, οι οποίες επιθυµούν την επαγγελµατική τους ανέ-
λιξη αλλά και τη διατήρηση της απασχολησιµότητάς τους, της
δυνατότητας, δηλαδή, αυτών να έχουν πρόσβαση στην αγορά
εργασίας.

Άρχισε αυτή η δράση να υλοποιείται τον Ιούλιο του 2008 µέσα
από ετήσιους κύκλους προσκλήσεων. Έχουν προηγηθεί τέσσε-
ρις κύκλοι προσκλήσεων κατ’ έτη, δηλαδή κατά τα έτη 2008-
2009, 2009-2010, 2010-2011, 2011-2012, στους οποίους δικαιού-
χος ήταν τα δύο πρώτα έτη ο Οργανισµός Εργατικής Εστίας, ενώ
στους υπόλοιπους δύο κύκλους ήταν η Ελληνική Εταιρεία Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης και Ανάπτυξης, η γνωστή ΕΕΤΑΑ.

Σήµερα βρίσκεται σε εξέλιξη ο πέµπτος κύκλος της δράσης
µε προϋπολογισµό 121 εκατοµµύρια από νέα πρόσκληση, µε 25
εκατοµµύρια διαθέσιµα από την περσινή. Το ΕΠΑΝΑΔ έχει να
κάνει µε την προγραµµατική περίοδο 2007 έως 2013, εποµένως
σήµερα βρίσκεται κοντά στη λήξη του. Αυτό είναι και ένα πρό-
βληµα, δηλαδή πώς εξασφαλίζουµε την οµαλή µετάβαση από τη
µία προγραµµατική περίοδο στην άλλη. Όπως καταλαβαίνετε,
υπάρχει θέµα αναφορικά µε το φυσικό του αντικείµενο και τη δυ-
νατότητα έκδοσης νέων προσκλήσεων.

Υπάρχει και ένα ζήτηµα υπερδέσµευσης διαθέσιµης δαπάνης
του ΕΠΑΝΑΔ στους σχετικούς τοµείς παρέµβασης, το λεγόµενο
overbooking, δηλαδή οι προσκλήσεις βρίσκονται στο 130% της
διαθέσιµης δαπάνης, όµως στην παρούσα φάση η ειδική υπηρε-
σία διαχείρισης του επιχειρησιακού προγράµµατος «Ανάπτυξη
Ανθρώπινου Δυναµικού» βρίσκεται σε διαδικασία διαβούλευσης

µε τους αρµόδιους φορείς προκειµένου να διασφαλιστούν οι
πόροι για τη χρηµατοδότηση της δράσης και το επόµενο έτος. 

Σας είπαµε ότι βούλησή µας είναι να βρεθεί η χρηµατοδότηση
και η οµαλή µετάβαση µέσα απ’ αυτήν τη χρηµατοδότηση στην
επόµενη προγραµµατική περίοδο, όµως πρέπει να γίνει η σχετική
διαδικασία διαβούλευσης. Ήδη αναφορικά µε την προγραµµα-
τική περίοδο 2014-2020, στο πλαίσιο της διαµόρφωσης των κα-
τευθύνσεων ειδικής αναπτυξιακής στρατηγικής 2014-2020,
έχουµε προβεί σε µία πρώτη διαβούλευση µε κοινωνικούς φορείς
και υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας. Κατ’ αυτόν τον τρόπο
θα επιχειρηθεί η αρχική αποτύπωση των προτεραιοτήτων και των
επιλογών του τοµέα της αρµοδιότητάς τους. 

Παράλληλα, η ειδική υπηρεσία διαχείρισης αυτού του προ-
γράµµατος διενεργεί έρευνα της δράσης αυτής, δηλαδή εναρ-
µόνισης οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής, προκειµένου
να αναδειχθούν τα θετικά αποτελέσµατα της δράσης και να δια-
µορφωθούν προτάσεις βελτίωσής της εν όψει και της νέας προ-
γραµµατικής περιόδου. Εποµένως έχουµε διαβούλευση, αξιολό-
γηση, βελτιωτικές προτάσεις και συνέχιση όλων αυτών των
δοµών στη νέα προγραµµατική περίοδο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Κόνσολας για τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι βούλησή σας είναι να βρεθεί ο τρό-

πος της οµαλής µετάβασης στην επόµενη προγραµµατική πε-
ρίοδο για να συνεχιστεί το πρόγραµµα. Αυτή σας η αναφορά και
η τοποθέτηση πραγµατικά µάς γεµίζει µε αίσθηµα ανακούφισης
και ελπίδας, αφού όχι µόνο σε µένα αλλά και σε χιλιάδες οικογέ-
νειες δίνεται η προοπτική αυτή µ’ ένα «παράθυρο» για το αύριο,
ώστε τα παιδιά να συνεχίσουν απρόσκοπτα τη φοίτησή τους και
τη δηµιουργική τους απασχόληση στα κέντρα δηµιουργικής απα-
σχόλησης ατόµων µε ειδικές ανάγκες.

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι δεν πρέπει να υπάρξει αυτό το
κενό. Σ’ αυτό το ερωτηµατικό που αφήσατε πρέπει να βρούµε
λύση, ώστε να µην υπάρξει κενό στη µετάβαση.

Από κει και πέρα, είναι δεδοµένο ότι η διασφάλιση της λειτουρ-
γίας τους αποµακρύνει ένα κλίµα ανασφάλειας και αβεβαιότητας
που υπάρχει. Πιστεύω ότι η αυτοδιοίκηση πρέπει να στηριχθεί
στις δοµές της και ακόµα περισσότερο σ’ ό,τι αφορά το λειτουρ-
γικό κόστος αυτών των δοµών και παράλληλα να αντιµετωπι-
στούν οι ιδιαιτερότητες που υπάρχουν στις νησιωτικές περιοχές,
στη Δωδεκάνησο. Σ’ αυτές τις περιοχές δεν νοείται ούτε µείωση
των θέσεων ούτε των πόρων και κυρίως σε υλικοτεχνική υπο-
δοµή. Εκεί αυτές οι δοµές πρέπει να αντιµετωπίζονται διαφορε-
τικά. Για παράδειγµα, οι µετακινήσεις των παιδιών δεν είναι το
ίδιο εύκολες όπως είναι στην Αθήνα ή στη Θεσσαλονίκη. 

Ενδεχοµένως πρέπει να δούµε και τη δυνατότητα ενίσχυσης
των δήµων, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα µετακίνησης µε
διαµορφωµένα µεταφορικά µέσα που θα αναλάβουν αυτό το
έργο, χρηµατοδοτούµενα ενδεχοµένως από κάποιο τοµεακό
πρόγραµµα. 

Θα σας έλεγα επίσης ότι οι δοµές που λειτουργούν από γονείς
και εθελοντές στις δυσπρόσιτες περιοχές και τα νησιά πρέπει να
τύχουν ιδιαίτερης προσοχής. Αυτή είναι µία άλλη παράµετρος.
Πρέπει να δώσουµε έµφαση στις προσπάθειες αυτές και απαι-
τείται περίσσευµα ψυχής. Πρέπει να ενισχυθούν και να αντιµε-
τωπίζονται µε τον ίδιο εµφατικό τρόπο όπως και οι άλλες κρα-
τικές δοµές.

Κύριε Υπουργέ, θέλω ειλικρινά να σας ευχαριστήσω για την
ευαισθησία που δείξατε σήµερα και να ευχηθώ σύντοµα να
έχουµε και την οριστική απόφασή σας µετά τη διαβούλευση για
τη συνέχιση αυτών των δοµών και να δοθεί περαιτέρω ενίσχυση
στη Δωδεκάνησο για να µπορέσει να λειτουργήσει ως περιοχή
σε συνέχεια µε τις υπόλοιπες περιοχές της Ελλάδας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, είδατε ότι ο συνάδελφος δεν χρησιµοποίησε

όλο το χρόνο του, οπότε κι εσείς µπορείτε να τον µιµηθείτε.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Θα είµαι πολύ πιο σύν-
τοµος από τον προβλεπόµενο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.

Όντως πρέπει να διατηρηθούν αυτές οι δοµές κοινωνικής
φροντίδας που υλοποιούνται από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης και το Υπουργείο Εσωτερικών µε το οποίο συνεργα-
ζόµαστε, µε χρηµατοδότηση από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Τα-
µείο. Αυτήν τη στιγµή βρισκόµαστε µπροστά στο νέο σχεδιασµό
για την επόµενη προγραµµατική περίοδο, εποµένως, όπως σας
είπα, στόχος µας είναι η οµαλή µετάβαση από τη µία στην άλλη
περίοδο, δηλαδή χωρίς διακοπή, µε απρόσκοπτη χρηµατοδό-
τηση, αλλά παράλληλα και µε αξιολόγηση αυτών των συστηµά-
των και των δοµών, έτσι ώστε να δούµε τις δυσλειτουργίες που
αναπτύχθηκαν και να προχωρήσουµε και σε βελτιωτικές προτά-
σεις των λειτουργιών τους.

Αυτό είπαµε ότι θα ισχύσει για τα Κέντρα Ηµερήσιας Φροντί-
δας Ηλικιωµένων, µια άλλη κοινωνική δοµή µέσα από τους δή-
µους, τα λεγόµενα ΚΗΦΗ. Το 2013 θα είναι έτος αξιολόγησης. 

Είπατε και εσείς αυτά που κάναµε για το «Βοήθεια στο Σπίτι».
Συνέχεια αξιολογούµε την αποτελεσµατικότητα αυτών των
δοµών και έπρεπε να βρούµε το επόµενο «µοντέλο» χρηµατοδό-
τησής τους, από τη στιγµή κατά την οποία οι Οργανισµοί Τοπικής
Αυτοδιοίκησης είχαν πρόβληµα χρηµατοδότησης της «επόµενης
µέρας» και το ίδιο κάνουµε και µε τα ΚΔΑΠ. 

Στα ΚΔΑΠ ωστόσο, θα πρέπει να βελτιώσουµε και κάποιες λει-
τουργίες. Για παράδειγµα, όσο προχωρούσαµε σε διαδικασία
αξιολόγησης ενός δήµου διαπιστώσαµε ότι ο δήµαρχος –για άλ-
λους λόγους προφανώς απ’ αυτούς της συνέχισης αυτής της
δοµής κοινωνικής φροντίδας- επέλεξε να προσλάβει οκτώ εργα-
ζόµενους για να δουλεύουν, να απασχολούνται επί τετράωρο
στο ΚΔΑΠ του δήµου του, αντί να έχει τέσσερις εργαζόµενους
για να απασχολούνται επί οκτάωρο. 

Όπως καταλαβαίνετε, αυτό βόλεψε, αν θέλετε, την εκλογική
του πελατεία του συγκεκριµένου δηµάρχου, αλλά δεν προσέ-
φερε καλές υπηρεσίες στην κοινωνική δοµή αυτή, δεδοµένου ότι
η µητέρα η οποία αφήνει το παιδί της –ιδιαίτερα το παιδί µε ειδι-
κές ανάγκες- για να απασχοληθεί, να το φροντίσουν, να φιλοξε-
νηθεί, να ψυχαγωγηθεί στο ΚΔΑΠ το αφήνει για οκτώ ώρες,
δηλαδή, κατά τις ώρες της απασχόλησής της και όχι για κάποιο
περιορισµένο ωράριο του οκταώρου της. Αυτά πρέπει να τα
δούµε, να τα επισηµάνουµε και να τα βελτιώσουµε.

Το γεγονός είναι ότι τα ΚΔΑΠ συµβάλλουν στη δηµιουργική
αξιοποίηση του ελεύθερου χρόνου των παιδιών µε αναπηρία,
στην ανάπτυξη των δεξιοτήτων τους, στην κοινωνικοποίησή τους,
στη στήριξη και στη συµβουλευτική ατόµων µε αναπηρία και των
οικογενειών τους, στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των παιδιών
µε αναπηρίες και των οικογενειών τους, στη δηµιουργία θέσεων
απασχόλησης τη στιγµή κατά την οποία η εργαζόµενη µητέρα
µπορεί κατ’ αυτόν τον τρόπο να αναζητήσει ή να πραγµατοποι-
ήσει εργασία ενώ έχει ήσυχο το κεφάλι της όσον αφορά το πού
θα φιλοξενηθεί κατά τη διάρκεια της εργασίας το παιδί της -ιδίως
το παιδί µε τα προβλήµατα- και βέβαια συµβάλλουν στη διευκό-
λυνση σηµαντικού αριθµού γυναικών που, όπως σας είπα, επιθυ-
µούν να επανενταχθούν στην αγορά εργασίας. 

Εποµένως, συµφωνούµε ότι τα ΚΔΑΠ πρέπει να διατηρηθούν
σαν δοµή κοινωνικής φροντίδας και θα κάνουµε ότι µπορούµε
για να εξασφαλίσουµε την οµαλή µετάβαση στην επόµενη προ-
γραµµατική περίοδο, µε την απρόσκοπτη χρηµατοδότηση να
υπάρξουν σε όλη την επικράτεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεύτερη µε αριθµό 1294/9-4-
2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτικό
Κοινωνικό Μέτωπο κ. Βασιλικής Κατριβάνου προς τον Υπουρ- γό
Υγείας, σχετικά µε τις καταβληθείσες µισθολογικές παροχές
στους εργαζοµένους στον ΟΚΑΝΑ, δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Η τρίτη µε αριθµό 1298/9-4-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ.
Βασιλείου Καπερνάρου προς τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε την
εφαρµογή των διατάξεων του ν.3861/2010 από όλους τους φο-
ρείς του δηµοσίου, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Εισερχόµεθα τώρα στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό
1301/9-4-2013 επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου της Βου-
λευτού Αιτωλοακαρνανίας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νίκης
Φούντα προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τη δυνατότητα αξιοποίησης των
αγροτικών φυλακών της χώρας.

Στην κυρία συνάδελφο θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Κων-
σταντίνος Καραγκούνης και βλέπω ότι έχουµε τοπική σύρραξη,
γι’ αυτό να είναι ήπια τα βέλη σας. 

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Δεν υπάρχει καµµία τέτοια πρόθεση, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό σε όλους µας πόσο δύσκολη
είναι η κατάσταση στις ελληνικές φυλακές αυτήν τη στιγµή:
υπερπληθωρισµός, ακατάλληλες συνθήκες κράτησης, έλλειψη
προσωπικού, υπερβολικός αριθµός αλλοδαπών κρατούµενων,
καθώς και έγκλειστων για ναρκωτικά. 

Μιλάµε για καταστάσεις που έχουν στιγµατίσει επανειληµµέ-
νως τόσο το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο Φυλακών όσο και η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή κατά των Βασανιστηρίων του Συµβουλίου της
Ευρώπης. 

Ξέρουµε ότι έχετε σκύψει σοβαρά πάνω στο πρόβληµα και ότι
επεξεργάζεστε πολιτικές και προτάσεις που αποσκοπούν στην
αποσυµφόρηση των φυλακών και γενικότερα στη βελτίωση των
συνθηκών διαβίωσης µέσα σε αυτές.

Ενδεικτικά θα αναφέρω µερικές προτάσεις όπως είναι οι εναλ-
λακτικοί τρόποι έκτισης ποινών, η ηλεκτρονική επιτήρηση των
κρατουµένων αλλά και ο διαχωρισµός των κρατουµένων σε κα-
τηγορίες ήπιας και βαριάς εγκληµατικότητας. 

Στο πλαίσιο µάλιστα αυτό ανακοινώσατε προσφάτως τη συγ-
κρότηση ειδικής επιτροπής µε σκοπό στην αξιοποίηση των εκτά-
σεων των αγροτικών φυλακών Τίρυνθας, Κασσάνδρας, Κασσα-
βέτειας και Αγιάς Χανίων, προκειµένου να κατασκευαστούν µε
οικονοµικό και αποτελεσµατικό τρόπο νέοι χώροι για κρατούµε-
νους ήπιας εγκληµατικότητας.

Με αφορµή την παραπάνω πρωτοβουλία σας θεωρούµε ότι
µπορείτε να επανεξετάσετε συνολικά τον τρόπο λειτουργίας των
αγροτικών φυλακών, ενός θεσµού που µπορεί και πρέπει να υπη-
ρετήσει αποτελεσµατικά µια σύγχρονη προνοιακή ποινική πολι-
τική. Αυτό θα γίνει µετατοπίζοντας το κέντρο βάρους από την
πειθάρχηση και τον εγκλεισµό προς την ολιστική θεραπεία και
αποκατάσταση των κρατουµένων δίνοντας έµφαση στην αποϊ-
δρυµατοποίηση και την εργασία εντός ή εκτός των ορίων των
σωφρονιστικών ιδρυµάτων. Εξάλλου έχει αποδειχθεί ότι η οποι-
αδήποτε µορφή δηµιουργικής απασχόλησης λειτουργεί πολύ θε-
τικά και από ψυχολογικής άποψης και συµβάλλει στην επίτευξη
της µείωσης των συγκρούσεων των βίαιων επεισοδίων εντός των
ιδρυµάτων. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, ενός ευρύτερου ανασχεδιασµού οι αγρο-
τικές φυλακές θα µπορούσαν και θα θέλαµε µεταξύ άλλων να
συγκροτηθούν ως ολοκληρωµένες παραγωγικές µονάδες αγρο-
τικών προϊόντων καλύπτοντας µε τον τρόπο αυτόν τόσο τις ανάγ-
κες τροφοδοσίας των συγκεκριµένων φυλακών όσο και των
υπόλοιπων σωφρονιστικών ιδρυµάτων της χώρας µε σηµαντικό
δηµοσιονοµικό όφελος. Θα θέλαµε να λειτουργούν ως φορείς
εκπαίδευσης προσφέροντας στους κρατούµενους επαγγελµα-
τική κατάρτιση και πιστοποίηση σε ειδικότητες που συνδέονται
µε τον αγροτικό τοµέα και να συνεισφέρουν στην αναβάθµιση
της ποιότητας της ελληνικής γεωργίας µέσω της ανάπτυξης πει-
ραµατικών καλλιεργειών σε συνεργασία µε τις γεωπονικές σχο-
λές και όλα τα σχετικά ΤΕΙ.

Έχοντας υπ’ όψιν όλα τα παραπάνω και µε στόχο την επαύ-
ξηση των µελλοντικών προοπτικών κοινωνικής και επαγγελµατι-
κής επανένταξης των κρατουµένων, θα θέλαµε να µας απαντή-
σετε µε ποιον τρόπο ακριβώς σκοπεύετε να αξιοποιήσετε τις
αγροτικές εκτάσεις των τεσσάρων αγροτικών φυλακών, αν βρί-
σκεστε σε επικοινωνία µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων αλλά και µε το Υπουργείο Εργασίας για την από κοινού

10776 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κατάρτιση στοχευµένων προγραµµάτων εντός των αγροτικών
φυλακών και αν προτίθεστε να θέσετε σε εφαρµογή σε όλες τις
αγροτικές φυλακές το συγκεκριµένο πρόγραµµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ
πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.  

Θέλω πραγµατικά να ευχαριστήσω την αξιότιµη συνάδελφο
για τη συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση, γιατί νοµίζω ότι πηγαίνει
ακριβώς στην καρδιά ενός από τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει
το σωφρονιστικό σύστηµα. Είναι πολλά τα προβλήµατα. Θέσατε
πολύ αναλυτικά τι ισχύει αυτήν τη στιγµή στο σωφρονιστικό σύ-
στηµα, τι αλλαγές προωθούµε ως Υπουργείο Δικαιοσύνης. Είναι
γνωστά τα ζητήµατα του υπερπληθυσµού. Πρέπει να βρούµε µια
άµεση απάντηση σ’ αυτά τα µεγάλα προβλήµατα, γιατί θα πρέπει
να εξασφαλίσουµε από την άλλη και την ασφάλεια τόσο των σω-
φρονιστικών υπαλλήλων και των κρατουµένων, όσο και της κοι-
νωνίας απ’ έξω. 

Προέβηµεν σε πολλές µεταρρυθµίσεις, θα έλεγα, σ’ αυτό το
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Τι είδαµε όµως από την πρώτη στιγµή που πήγαµε στο Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης τόσο εγώ όσο και ο Υπουργός κ. Ρουπακιώτης
και γι’ αυτό και περιοδεύσαµε σε πάρα πολλές φυλακές; Μέσα
σ’ αυτές περιλαµβάνονται και τα αγροτικά καταστήµατα. Είδαµε,
λοιπόν, ότι υπάρχει το τεράστιο πρόβληµα της επανένταξης, το
οποίο θέσατε µε πάρα πολύ σωστό τρόπο. Από τη µια έχουµε
έναν υπερπληθυσµό που αγγίζει αυτήν τη στιγµή τις δεκατέσσε-
ρις χιλιάδες κρατουµένους και από την άλλη έχουµε κάποια στα-
τιστικά στοιχεία τα οποία είναι, θα έλεγα, ανατριχιαστικά. 

Πάνω από το 50% των κρατουµένων, ειδικά στις νέες ηλικίες,
επανέρχεται πίσω στις φυλακές. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι όσο καλά
και να δουλεύει το σωφρονιστικό σύστηµα ή όσο καλά κάνουν
τη δουλειά τους τα δικαστήρια -υπάρχει µεγάλη εισροή κρατου-
µένων µέσα στις φυλακές- ένα πολύ µεγάλο ποσοστό διαπράττει
ξανά ένα αδίκηµα και επανέρχεται στις φυλακές. Τι σηµαίνει
τώρα αυτό; Σηµαίνει ότι δεν έχουµε καµµία κοινωνική επανέν-
ταξη των κρατουµένων. Οπότε είναι ένα πολύ βασικό ζήτηµα, το
οποίο θα πρέπει να αντιµετωπίσεις για να σταµατήσεις και αυτήν
τη συνεχή εισροή κρατουµένων µέσα στις φυλακές. 

Μια βασική διέξοδος για τους κρατουµένους -αυτό που είδαµε
και µε τον Υπουργό- είναι ότι θα πρέπει να αναδιαρθρώσουµε,
να ξαναφτιάξουµε τις αγροτικές φυλακές, να τις κάνουµε να λει-
τουργήσουν. Αφήστε δε που εγώ προσωπικά πιστεύω ότι η αγρο-
τική οικονοµία -και το ξέρετε γιατί είµαστε από τον ίδιο νοµό, από
έναν αγροτικό νοµό- µπορεί να αποτελέσει την προµετωπίδα της
ελληνικής οικονοµίας, για να µπορέσουµε να βγούµε και από
αυτήν την κρίση. 

Πιθανότατα αυτή είναι και η λύση και για τα αγροτικά σωφρο-
νιστικά καταστήµατα, όχι µόνο διότι θα έχουµε µία επάρκεια αγα-
θών γι’ αυτά, όχι µόνο διότι θα δηµιουργηθούν και θέσεις εργα-
σίας, αλλά βεβαίως διότι θα µπορεί να υπάρχει και εισροή χρη-
µάτων στις ελληνικές φυλακές, κάτι που είναι πολύ σηµαντικό.
Μάλιστα πρόσφατα, εδώ και κάποιους µήνες, είχα επισκεφθεί τις
ιταλικές φυλακές και είδα πώς τις αξιοποιούν. Μέχρι και διαφό-
ρων ειδών υπηρεσίες πουλάνε -από φαγητά µέχρι υπηρεσίες κι-
νητών τηλεφώνων- και βγάζουν λεφτά. 

Οπότε, λοιπόν, τι έχουµε στις ελληνικές φυλακές; Έχουµε
πάνω από είκοσι πέντε χιλιάδες στρέµµατα ελεύθερη έκταση,
γιατί στην ουσία υπολειτουργούν οι αγροτικές φυλακές. Και τι
άλλο έχουµε; Έχουµε δεκατέσσερις χιλιάδες πληθυσµό. Θα µου
πείτε: Όλος αυτός ο πληθυσµός µπορεί να δουλέψει στις αγρο-
τικές φυλακές; Όχι. Έχουµε βρει όµως τον τρόπο -και σε αυτό
στη δευτερολογία µου θα σας πω περισσότερα- για το πώς µπο-
ρούµε να αξιοποιήσουµε τα χιλιάδες στρέµµατα και βεβαίως τα
εργατικά χέρια που είναι µέσα στα σωφρονιστικά καταστήµατα. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε,  έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
Βλέπω ευγένεια, αβροφροσύνη εκατέρωθεν!

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Είµαστε από το ίδιο χωριό, κύριε Πρόεδρε,
από τον ίδιο δρόµο. Υπάρχει πλήρης σύµπνοια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Γι’ αυτό, λοιπόν!
Να κοιτάξετε να τη µοιραστείτε καλά!

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Επειδή τα πάµε έτσι καλά, θα µου δώσετε λίγο
χρόνο παραπάνω, γιατί είναι ένα σύνθετο πρόβληµα.

Ως Δηµοκρατική Αριστερά έχουµε µια πιο συγκεκριµένη πρό-
ταση σε σχέση µε τις φυλακές Κασσάνδρας Χαλκιδικής. Επισκε-
φθήκαµε τις φυλακές αυτές στα τέλη Μαρτίου µαζί µε τον
πρόεδρο της Γεωπονικής Σχολής του ΑΠΘ και διάφορους άλ-
λους ειδικούς. Συνοµιλήσαµε µε το διευθυντή των φυλακών αλλά
και διάφορους άλλους εργαζοµένους του σωφρονιστικού ιδρύ-
µατος σχετικά µε το τι διάρθρωση υπάρχει, ποια είναι τα χαρα-
κτηριστικά της φυλακής και είδαµε -είναι γεγονός- πως υπάρ-
χουν απίστευτες δυνατότητες αξιοποίησης αυτής της φυλακής,
οι οποίες δυστυχώς µένουν ανεκµετάλλευτες. 

Ενδεικτικά να πούµε ότι το ίδρυµα διαθέτει τρεις χιλιάδες πεν-
τακόσια στρέµµατα καλλιεργήσιµης γης, εκ των οποίων οι τρεις
χιλιάδες είναι στρέµµατα ποτιστικά, δηλαδή υψηλής παραγωγι-
κότητας. Τα επτακόσια στρέµµατα από αυτά χρησιµοποιούνται
για καλλιέργεια σιταριού, παράγοντας εκατόν είκοσι τόνους
σκληρό σιτάρι, που, αντί να παράγονται ζυµαρικά, ας πούµε, από
αυτό, διατίθενται ως ζωοτροφή, µε αποτέλεσµα να κατασπατα-
λώνται σηµαντικοί πόροι. Επίσης, το οικόπεδο περιλαµβάνει πε-
ρίπου τέσσερις χιλιάδες δέντρα, εκ των οποίων δυόµισι χιλιάδες
ελαιόδεντρα και περίπου χίλια οπωροφόρα. Από αυτά παράχθη-
καν µόλις δύο τόνοι λάδι, ενώ η δυναµικότητα είναι για είκοσι τό-
νους. Αυτά είναι κάποια από τα δεδοµένα. 

Στο οικόπεδο, επίσης, υπάρχουν δυνατότητες αξιοποίησης της
γεωθερµίας, αφού, µετά από γεώτρηση που πραγµατοποιήθηκε
στο νοτιοδυτικό µέρος των φυλακών, εντοπίστηκαν θερµά νερά.
Αυτά τα νερά θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν ποικιλοτρό-
πως, είτε µε τη βελτίωση της παραγωγής µέσω της υδροπονίας
είτε µε τη λειτουργία θερµοκηπίων κ.λπ..

Να πούµε ότι στις φυλακές φέτος δυστυχώς, κύριε Υπουργέ,
δεν υπήρχε θέρµανση. Είναι κάτι το οποίο θεωρούµε απαράδε-
κτο, τη στιγµή που από τις τέσσερις χιλιάδες δέντρα που υπάρ-
χουν εκεί, µε την απαιτούµενη κλάδευση, θα µπορούσαν αυτοί
οι άνθρωποι να είχαν θέρµανση. Κάτι τέτοιο δεν έγινε ελλείψει
χεριών και ελλείψει προσωπικού.

Τέλος, να πούµε ότι µετά από συνεννόηση µε το Δήµο Θεσσα-
λονίκης, ο δήµος έχει εκδηλώσει την πρόθεση να συνεργαστεί
µε τις αγροτικές φυλακές Κασσάνδρας, δίνοντας τη δυνατότητα
να παρουσιάζουν και να πωλούν τα προϊόντα τους στην πλατεία
Αριστοτέλους δύο φορές το µήνα. 

Όλα αυτά καθιστούν σαφές ότι η αξιοποίηση των αγροτικών
φυλακών µπορεί και πρέπει να είναι ιδιαίτερα επωφελής δηµο-
σιονοµικά, αφού, µέσω µιας πιο ορθολογικής οργάνωσης της πα-
ραγωγής, µπορούν να καλυφθούν οι ανάγκες όχι µόνο της
συγκεκριµένης φυλακής, αλλά και γενικότερα. 

Η πρωτοβουλία µας συνεχίστηκε και σχεδιάστηκε ένα ολοκλη-
ρωµένο πρόγραµµα στοχευµένων δράσεων, αφού καταρτίστηκε
ένα µνηµόνιο συνεργασίας που εµπλέκει τόσο το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και το Υπουργείο Εργασίας -τα οποία δια-
θέτουν πόρους και από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταµείο- όσο και
τις υπηρεσίες του δικού σας Υπουργείου, που κυρίως αυτές
ασχολούνται µε το σωφρονιστικό σύστηµα και τον καινούργιο
Σωφρονιστικό Κώδικα. 

Τέλος, επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ και σε ένα
ακόµη ζήτηµα, στη δηµιουργία αγροτικών φυλακών για τις γυ-
ναίκες.

Είναι κάτι που επιβάλλεται, όχι µόνο για λόγους ισότητας αλλά
και για λόγους µεταχείρισης και στο πλαίσιο του διαχωρισµού
των κρατουµένων σε κατηγορίες ήπιας και βαριάς εγκληµατικό-
τητας. Εξ άλλου, σύµφωνα µε τα επίσηµα στατιστικά στοιχεία
που έχουµε στη διάθεσή µας, οι γυναίκες ανήκουν ως επί το πλεί-
στον στους κρατούµενους ήπιας εγκληµατικότητας. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της πιλοτικής εφαρµογής στις αγροτικές
φυλακές Κασσάνδρας θα µπορούσε να λειτουργήσει και αντί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 15 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2013 10777



στοιχο τµήµα για γυναίκες, µιας και το εν λόγω σωφρονιστικό
ίδρυµα διαθέτει κάποιες παλιές εγκαταστάσεις που διαθέτουν
πλήρη χωρική αυτονοµία και βρίσκονται εκτός του υπόλοιπου
αγροκτήµατος, οι οποίες θα µπορούσαν να επισκευαστούν και
να λειτουργήσουν προσωρινά ως η πρώτη αγροτική γυναικεία
φυλακή της χώρας. 

Ανακεφαλαιώνοντας –κι ευχαριστώ για την ανοχή σας- θα θέ-
λαµε να µας πείτε πώς αντιµετωπίζετε την προοπτική δηµιουρ-
γίας γυναικείων αγροτικών φυλακών και κατά πόσο προτίθεστε
να στηρίξετε συνέργειες και «πολυπιλοτικά» προγράµµατα ανα-
διοργάνωσης του τρόπου λειτουργίας των αγροτικών φυλακών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κυρία συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ.
Θέλω πραγµατικά να χαιρετίσω τις πρωτοβουλίες που έχετε

πάρει. Νοµίζω ότι γίνεται µία πάρα πολύ καλή δουλειά, ιδίως σε
τέτοιες προτάσεις που είναι πολύ εποικοδοµητικές και νοµίζω ότι
µπορεί να έχουν σύντοµα αποτέλεσµα. Βέβαια ξέρετε ότι υπάρ-
χει το πρόβληµα της δηµοσιονοµικής ανάγκης και µακάρι να εί-
χαµε περισσότερα µέσα για να µπορέσουµε να κάνουµε περισ-
σότερα πράγµατα σε πολύ λιγότερο χρονικό διάστηµα, ειδικά
όσον αφορά την αναδιάρθρωση της λογικής, θα έλεγα, των
αγροτικών φυλακών. Μπορούµε όµως να πετύχουµε πάρα πολλά
πράγµατα και µε τα µέσα που ήδη έχουµε. 

Για να επανέλθω σε αυτά που έλεγα στην πρωτολογία µου,
όσον αφορά το µεγάλο αριθµό των στρεµµάτων –πάνω από εί-
κοσι πέντε χιλιάδες στρέµµατα είναι αυτήν τη στιγµή διαθέσιµα-
να αναφέρω τι κάναµε. Είπαµε κατ’ αρχάς να στείλουµε περισ-
σότερα άτοµα στις αγροτικές φυλακές, διότι όπως ξέρετε οι
αγροτικές φυλακές είναι κενές. Υπάρχουν θέσεις αυτήν τη
στιγµή που είναι κενές. Αλλάξαµε, λοιπόν, τους όρους, για να
µπορούν να πάνε πολλοί περισσότεροι κρατούµενοι στις αγρο-
τικές φυλακές και ήδη ο αριθµός αγγίζει τους πεντακόσιους κρα-
τουµένους που έχουν πάει σε τέτοιες φυλακές.

Επιπλέον, η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, η οποία έχει ολο-
κληρώσει το έργο της, προβλέπει -και αυτή είναι βέβαια η άλλη
µεγάλη αλλαγή που θέλουµε να κάνουµε στο σωφρονιστικό σύ-
στηµα, πέρα από τα βραχιολάκια που στο επόµενο χρονικό διά-
στηµα θα έρθουν στη Βουλή- να γίνουν στις αγροτικές φυλακές
δοµές όπου εκεί θα µπορούν να εγκλειστούν οι κρατούµενοι
ήπιας εγκληµατικότητας, για να κάνουµε και το διαχωρισµό µε-
ταξύ βαριάς και ήπιας εγκληµατικότητας. Τι µπορεί να µας δώσει
αυτό ως δεδοµένο και τι µπορεί να µας δώσει ως δύναµη; Να
έχουµε προσωπικό το οποίο θα βοηθήσει ώστε να γίνει αναδιάρ-
θρωση των αγροτικών φυλακών. 

Χρειάζεται, λοιπόν, να διασφαλίσεις πρώτα απ’ όλα τα ανα-
γκαία, ώστε να γίνει αυτή η τοµή που θέλουµε να κάνουµε, να
έχουµε δηλαδή και το προσωπικό.

Στις 3-4-2013, όπως θα ξέρετε, συναντηθήκαµε στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης –γιατί σας είπα από την αρχή ότι ήταν το
πρώτο µέληµά µας- µε τον Υπουργό κ. Τσαυτάρη και µε εκπρο-

σώπους του Υπουργείου Δικαιοσύνης και του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, όπου εκεί υποβάλαµε συγκεκριµένη και ολο-
κληρωµένη πρόταση-δράση για την αγροτική φυλακή της Αγιάς
-ή της Κασσάνδρας, ως εναλλακτική- προκειµένου αυτή να εξε-
ταστεί από το Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, που βεβαίως
θα µας υποδείξει το δρόµο πώς θα χειριστούµε αυτές τις αλλα-
γές. Περιµένουµε πρόταση, λοιπόν, από αρµόδια επιστηµονική
οµάδας εργασίας του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλο-
νίκης. 

Έχουµε συµπεριλάβει στους άξονες πολιτικής του Υπουργείου
την εργασία, την εκπαίδευση και την επαγγελµατική κατάρτιση
των κρατουµένων µε αντίστοιχες δράσεις, τον ανακαθορισµό των
θέσεων εργασίας κρατουµένων ανά κατάστηµα κράτησης και τη
συγκρότηση κοινής οµάδας εργασίας µε το Υπουργείο Παιδείας
για την υλοποίηση και το σχεδιασµό προγραµµάτων εκπαίδευσης
και επαγγελµατικής κατάρτισης κρατουµένων. 

Επίσης έχουν γίνει προσπάθειες εκσυγχρονισµού της παρα-
γωγής. Ήδη στο κατάστηµα Αγιάς καλλιεργούνται έντεκα στρέµ-
µατα πιστοποιηµένα από συγκεκριµένο οργανισµό ελέγχου και
πιστοποίησης βιολογικών προϊόντων, µε εποχιακά και υπαίθρια
κηπευτικά και αγκινάρες. 

Επιπλέον, πρόκειται σύντοµα να υπάρξει σύναψη συµφωνίας
–δεν θέλω να αναφέρω την εταιρεία- για τη βιολογική καλλιέρ-
γεια ενός νέου ενδηµικού είδους, τον κρητικό έβενο -σε δύο
στρέµµατα αρχικά και στη συνέχεια να επεκταθεί και σε περισ-
σότερα στρέµµατα- ώστε να µπορέσουµε να έχουµε βιοκαλλιέρ-
γειες, βιολογικά προϊόντα και αυτά τα λεγόµενα αρωµατικά
φυτά. 

Είµαστε στη λογική αυτή: να αξιοποιήσουµε τις αγροτικές
εκτάσεις. Έχουµε τη δυνατότητα παρ’ όλο που η δηµοσιονοµική
ανάγκη, επαναλαµβάνω, είναι µεγάλη και υπάρχει έλλειψη χρη-
µάτων.

Μπορούµε όµως να πετύχουµε πολλά και βεβαίως η συνεργα-
σία µας θα είναι δεδοµένη. Ήδη εργάζεται αυτή η οµάδα από το
Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης. Κι αυτό γιατί από την πρώτη στιγµή θέλαµε να δώσουµε ιδι-
αίτερη έµφαση στις αγροτικές φυλακές. Βεβαίως θα είµαστε και
σε συνεργασία µε όλους τους συναδέλφους, για να µπορέσουµε
να έχουµε απτά αποτελέσµατα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υφυπουργέ. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να προσθέσω κάτι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όχι, δεν προ-

βλέπεται, κυρία συνάδελφε. 
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.31’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 16 Απριλίου 2013 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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